
 

CNSLR Fratia | Revista Presei 24 iulie 2020  1 

 

REVISTA PRESEI 

 

 

 Angajații firmelor care își întrerup activitatea din cauza noilor cazuri de 

COVID-19 vor primi șomaj 

Guvernul a adoptat o Ordonanță de Urgență prin care a instituit o nouă măsură de 

sprijin a angajaților și angajatorilor care sunt nevoiți să întrerupă activitatea din 

cauza infectării cu SARS-CoV-2 a unor salariați, transmite Ministerul Muncii. 

Astfel, dacă Direcția de Sănătate Publică (DSP) dispune suspendarea activității 

unei companii ca urmare a identificării de persoane infectate cu SARS-CoV-2, toți 

angajații, cu excepția celor aflați în concediu medical, vor beneficia de acordarea 

indemnizației de șomaj tehnic, din bugetul asigurărilor pentru șomaj, precizează 

sursa citată. 

Sprijinul financiar se va acorda pe toată perioada în care activitatea este 

suspendată, dar nu mai târziu de 31 decembrie 2020. 

„Aceste măsuri de protecție socială la nivelul angajatorilor, cu caracter excepțional, 

sunt necesare pentru a evita pierderea de locuri de muncă, creșterea ratei de 

excluziune socială, precum și amplificarea decalajului socio-economic dintre 

persoanele a căror activitate a fost afectată direct de epidemie și restul 

populației”, conform Ministerului Muncii. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Document / Proiectul pentru munca flexibilă: nu se fac concedieri colective, 

managementul nu primește bonusuri pe perioada aplicării Kurzarbeit 

Angajatorul poate reduce unilateral timpul de muncă al salariaților cu cel mult 

50%, în situații excepționale precum epidemia de coronavirus, conform proiectului 

de OUG prin care Cabinetul Ludovic Orban intenționează să introducă munca 

flexibilă (corespondentul modelului german Kurzarbeit). 

https://cursdeguvernare.ro/document-proiectul-pentru-munca-flexibila-nu-se-fac-concedieri-colective-managementul-nu-primeste-bonusuri-pe-perioada-aplicarii-kurzarbeit.html
https://cursdeguvernare.ro/document-proiectul-pentru-munca-flexibila-nu-se-fac-concedieri-colective-managementul-nu-primeste-bonusuri-pe-perioada-aplicarii-kurzarbeit.html
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Proiectul se află la avizare la Consiliul Economic și Social (CES) și conține mai 

multe modificări față de forma inițială, ce a generat amenințări din partea 

reprezentanților sindicatelor. 

(DESCĂRCAȚI AICI DOCUMENTUL) 

OUG prevede că salariații vor primi, în afara veniturilor corespunzătoare orelor 

lucrate, o indemnizaţie de 75% din diferența dintre salariul de bază brut prevăzut în 

contractul individual de muncă și salariul de bază brut aferent orelor de muncă 

efectiv prestate ca urmare a reducerii timpului de muncă. 

Indemnizația va fi plătită din bugetul pentru șomaj, prin următoarea procedură: 

 este suportată de angajator și se achită la data plății salariului aferent lunii 

respective 

 se decontează din bugetul asigurărilor pentru șomaj după îndeplinirea de 

către angajator a obligațiilor declarative și de plată aferente veniturilor din 

salarii și asimilate salariilor din perioada pentru care se face solicitarea 

Definirea situațiilor excepționale 

 Prin situații excepționale se înțelege forța majoră și/sau evenimentele cu 

caracter imprevizibil și provizoriu care determină scăderea cifrei de afaceri, 

din luna anterioară aplicării măsurii, cu cel puțin 25% față de media anului 

anterior pentru cel puțin 10% din contribuabili marii și mijlocii definiți de 

legislația în vigoare. 

 Măsura prevăzută se poate aplica la nivel național sau sectorial, după caz, la 

propunerea Ministerului Finanțelor Publice, prin hotărâre a Guvernului care 

prevede și durata efectivă, precum și procedura de aplicare. 

Când poate un angajator să apeleze la Kurzarbeit 

Angajatorul poate dispune măsura reducerii timpului de muncă în condițiile 

alin.(1) și (2) și poate solicita indemnizația prevăzută la alin.(6) dacă sunt 

îndeplinite cumulativ următoarele condiții: 

 măsura afectează cel puțin 10% din numărul de salariați ai unității; 

https://cdn.cursdeguvernare.ro/wp-content/uploads/2020/07/OUG-kurtz-20-iulie-ora-19-30-curat.doc
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 reducerea activității este justificată de o diminuare a cifrei de afaceri din 

luna anterioară aplicării măsurii prevăzută la alin.(1) de cel puțin 10% față 

de luna similară din anul anterior. 

(Citiți și: ”Capitalul uman al României și raportul cost/calitate”) 

Spre deosebire de forma inițială a proiectului, care spunea că angajatorul poate 

aplica măsura (decisă unilateral) la o zi după anunțarea salariaților respectivi, 

această variantă introduce cinci zile: 

Decizia angajatorului de reducere a timpului de muncă, programul de lucru, modul 

de repartizare a acestuia pe zile și drepturile salariale aferente se comunică 

salariatului cu cel puțin 5 zile înainte de aplicarea efectivă a măsurii și se transmite 

în registrul general de evidenţă a salariaţilor cel târziu în ziua anterioară producerii 

acesteia. 

De asemenea, proiectul introduce și unele condiționari pentru angajatorii care 

doresc să aplice reducerea unilaterală a programului de lucru, condiționari ce 

lipseau din primul proiect: 

 se interzice acordarea de bonusuri și adaosuri la salariul de bază pentru 

structura de management a angajatorului, pe perioada de aplicare a măsurii  

 în lunile în care se aplică reducerea timpului de muncă, angajatorul nu poate 

iniția concedieri colective 

 pe perioada aplicării măsurii salariații afectați de această măsură nu pot 

efectua muncă suplimentară la același angajator. 

Categorii de angajatori pentru care nu se aplică OUG: 

 instituţii publice, astfel cum sunt acestea definite prin Legea nr. 500/2002 

privind finanţele publice, cu modificările şi completările ulterioare, precum 

şi prin Legea nr. 273/2006 privind finanţele publice locale, cu modificările şi 

completările ulterioare 

 angajatorii care la data solicitării indemnizației prevăzute la art. 1 alin.(6) se 

află în faliment, dizolvare, lichidare sau care au activităţile suspendate sau 

restricţionate, potrivit legii 

https://cursdeguvernare.ro/capitalul-uman-al-romaniei-si-raportul-cost-calitate.html
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 angajatorii care sunt înregistrați în jurisdicții necooperante în scopuri fiscale. 

Prevederi pentru zilieri și sezonieri 

 pentru zilieri se propune acordarea unei sume de 35% din remuneraţia 

cuvenită/ zi de muncă 

 pentru sezonieri se propune acordarea unei indemnizații reprezentând 41,5% 

din salariu, dar nu mai mult de 41.5% din câștigul salarial mediu brut pe 

economie 

Top of Form 

Bottom of Form 

2.500 de lei pentru achiziția de echipamente pentru angajații în sistem telemuncă 

 Se acordă o singură dată a unei sume de 2.500 lei pentru angajații care au 

lucrat în regim de telemuncă în perioada stării de urgență sau de alertă 

pentru cel puțin 15 zile, pentru achiziționarea de echipamente necesare 

desfășurării activității în acest mod. 

 Sumele se acordă prin Agenția Națională pentru Ocuparea Forței de Muncă 

din bugetul asigurărilor pentru șomaj, din subvenții de la bugetul de stat, în 

limita bugetului alocat, până la 31 decembrie 2020. 

 Suma de 2.500 lei a fost stabilită prin raportare la prețul mediu al unui 

echipament IT (laptop) cu specificații tehnice de nivel mediu și se acordă 

numai angajatorilor care au statutul de întreprinderi mici și mijlocii, potrivit 

legii care au făcut dovada utilizării telemuncii în perioada stării de urgență. 

(Sursa: cursdeguvernare.ro) 

 

 Sancţiuni de până la 20.000 lei pentru discriminarea salariaţilor  

Preşedintele Klaus Iohannis a promulgat, joi, legea prin care este interzisă 

discriminarea sau concedierea salariaţilor pe criterii de rasă sau altele, sancţiunea 

fiind amendă de la 1.000 lei la 20.000 lei, scrie Agerpres.  
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Potrivit prevederilor, „orice discriminare directă sau indirectă faţă de un salariat, 

discriminare prin asociere, hărţuire sau faptă de victimizare, bazată pe criteriul de 

rasă, cetăţenie, etnie, culoare, limbă, religie, origine socială, trăsături genetice, sex, 

orientare sexuală, vârstă, handicap, boală cronică necontagioasă, infectare cu HIV, 

opţiune politică, situaţie sau responsabilitate familială, apartenenţă ori activitate 

sindicală, apartenenţă la o categorie defavorizată, este interzisă”.  

Constituie discriminare directă orice act sau faptă de deosebire, excludere, 

restricţie sau preferinţă, întemeiate pe unul sau mai multe dintre aceste criterii, care 

au ca scop sau ca efect neacordarea, restrângerea ori înlăturarea recunoaşterii, 

folosinţei sau exercitării drepturilor prevăzute în legislaţia muncii. Constituie 

discriminare indirectă orice prevedere, acţiune, criteriu sau practică aparent neutră 

care are ca efect dezavantajarea unei persoane faţă de o altă persoană în baza unuia 

dintre aceste criterii, în afară de cazul în care acea prevedere, acţiune, criteriu sau 

practică se justifică în mod obiectiv, printr-un scop legitim şi dacă mijloacele de 

atingere a acelui scop sunt proporţionale, adecvate şi necesare.  

„Hărţuirea constă în orice tip de comportament care are la bază unul dintre aceste 

criterii care are ca scop sau ca efect lezarea demnităţii unei persoane şi duce la 

crearea unui mediu intimidant, ostil, degradant, umilitor sau ofensator”, se arată în 

lege.  

Discriminarea prin asociere constă în orice act sau faptă de discriminare săvârşită 

împotriva unei persoane care, deşi nu face parte dintr-o categorie de persoane 

identificată potrivit acestor criterii, este asociată sau prezumată a fi asociată cu una 

sau mai multe persoane aparţinând unei astfel de categorii de persoane. Constituie 

victimizare orice tratament advers, venit ca reacţie la o plângere sau acţiune în 

justiţie cu privire la încălcarea principiului tratamentului egal şi al nediscriminării. 

Orice comportament care constă în a dispune, scris sau verbal, unei persoane să 

utilizeze o formă de discriminare, care are la bază unul din aceste criterii împotriva 

uneia sau mai multor persoane, este considerat discriminare, prevede actul 

normativ.  
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Nu constituie discriminare excluderea, deosebirea, restricţia sau preferinţa în 

privinţa unui anumit loc de muncă în cazul în care, prin natura specifică a 

activităţii în cauză sau a condiţiilor în care activitatea respectivă este realizată, 

există anumite cerinţe profesionale esenţiale şi determinante, cu condiţia ca scopul 

să fie legitim şi cerinţele proporţionale.  

Este interzisă concedierea salariaţilor pe criterii de rasă, cetăţenie, etnie, culoare, 

limbă, religie, origine socială, trăsături genetice, sex, orientare sexuală, vârstă, 

handicap, boală cronică necontagioasă, infectare HIV, opţiune politică, situaţie sau 

responsabilitate familială, apartenenţă ori activitate sindicală, apartenenţă la o 

categorie defavorizată.  

Nerespectarea acestor dispoziţii se sancţionează cu amendă de la 1.000 la 20.000 

lei. 

(Sursa: adevarul.ro) 

 

 Cum funcționează IMM Factor, un nou program cu garanții de stat pentru 

firme 

Microîntreprinderile și firmele mici și mijlocii (IMM) din România vor putea 

beneficia de IMM Factor, un nou program cu garanții de stat agreat de Guvern, 

prin care societățile își vor putea primi imediat 80% din valoarea facturilor la 

termen. 

Facturajul sau factoring-ul este un serviciu bancar folosit deja și în România, prin 

care o firmă care are de încasat facturi vechi de la clienți poate să dispună mai 

repede de acei bani. 

Acum, statul, prin programul IMM Factor, stimulează băncile să ofere servicii de 

factoring firmelor, prin garanții de la Fondul Național de Garantare a Creditelor 

pentru IMM. 
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IMM Factor, care cuprinde un mecanism de factoring și de scontare, a fost aprobat, 

prin memorandum, de către Guvern, miercuri, a anunțat Ionel Dancă, șeful 

Cancelariei premierului Ludovic Orban. 

 

IMM Factor - cum funcționează programul de factoring și contare 

„Atunci când un comerciant a contractat o livrare de bunuri și servicii cu plata 

facturii la un anumit termen, el poate merge către un finanțator, o bancă comercială 

să ceară plata imediată a acelei facturi. Se duce cu factura la bancă și cere plata în 

proproție de până la 80% a valorii. Guvernul României garantează în proporție de 

50% finanțatorului plata acestei facturi”, a explicat Dancă. 

El a dat un exemplu: 

 „Dacă un comerciant are o livrare de bunuri și servicii de 1 milion de lei cu 

termen de plată la 30 luni de zile, el poate merge imediat la bancă să ceară 

80% din valoarea facturii, respectiv 800.000 de lei, până la plata facturii de 

către client. 

 Statul garantează finanțatorului 50% din valoare, respectiv 400.000 de lei. 

 Astfel, banii circulă mai repede în economie și se evită riscul de neplată și de 

acumulare de arierate”. 

„În mod similar, scontarea funcționează pentru valoarea acestor creanțe la 

valoarea lor nominală: 

 Atunci când un comerciant are de încasat de la un client o anumită sumă, 

aceasta poate fi cumpărată ca un credit de către o bancă, la valoarea 

nominală, în întregime sau parțială. 

 Și atunci, IMM Factor vine și garantează 50% recuperarea acestor creanțe de 

către finanțator și beneficiază de aceleași avantaje din punctul de vedere al 

costurilor de administrare: dobândă subvenționată 50% și costuri de 

administrare subvenținate 100% - costurile de garanții, comisioane de 

administrare”. 

Plafonul maxim este de 12 milioane de lei pe beneficiar. 
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Lipsesc însă anumite clarificări din explicația oficialului de la Guvern, de exemplu, 

ce se întâmplă cu restul de 20% din factură. 

În mod normal, așa cum sunt serviciile de facturaj și scontare în piață în prezent, 

restul de 20% din factură va fi transferat de bancă firmei furnizoare, atunci când 

clientul plătește factura integral. 

Și care e, de fapt, diferența între factoring și scontare? 

În esență, așa cum arată serviciile obișnuite din piață (în afara programului IMM 

Factor), la scontare firma furnizoare își asumă riscul pentru cazul în care firma-

client (debitorul) nu își onorează obligația de a plăti factura. Astfel, banca își 

păstrează dreptul de regres asupra firmei furnizoare, pe care o poate obliga la plată. 

  

La factoring, banca preia riscul de neplată. Asta înseamnă că nici în cazul în care 

firma-client (debitor) nu plătește factura către bancă firma furnizoare nu rămâne 

datoare băncii. 

Ceea ce va face programul guvernamental este să garanteze jumătate din suma 

datorată de client și să suporte jumătate din dobânda pe care o plătește firma 

furnizoare către bancă, în urma serviciilor de scontare. 

„Având în vedere condițiile dificile în economie, riscul major în această perioadă 

este neplata furnizorilor, a contractelor comerciale, a livrărilor e bunuri și servicii 

Riscul de neplată poate determina un blocaj în economie, prin acumularea de 

datorii neplătite între comercianți și arierate între diverse societăți comerciale. De 

aceea, este important un astfel de program, pentru a stimula instrumentele de 

garantare a unor facilități de plată către comercianți numite factoring sau scontare”, 

a motivat Ionel Dancă programul guvernului. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Guvernul a aprobat bugetul de cheltuieli pentru alegerile din septembrie 

A fost aprobat bugetul de cheltuieli pentru alegerile locale din 27 septembrie, a 

declarat, joi, seful Cancelariei prim-ministrului, Ionel Danca. 
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"Au fost adoptate 3 acte normative in ceea ce priveste calendarul, modul de 

desfasurare si (...) bugetul pentru cheltuielile legate de organizarea alegerilor locale 

la data de 27 septembrie", a afirmat Ionel Danca la Palatul Victoria, in prezentarea 

facuta cu privire la actele normative adoptate de Guvern in sedinta de miercuri. 

 

In anexa, postata pe site-ul AEP, a proiectului de HG privind "stabilirea 

cheltuielilor necesare pregatirii si desfasurarii in bune conditii a alegerilor locale 

din anul 2020" este prevazuta suma de 966.263.000 de lei 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Societatile cu actiuni la purtator, excluse din procedura achizitiilor publice 

daca nu comunica datele actionarilor 

Presedintele Klaus Iohannis a promulgat, joi, 23 iulie, legea privind excluderea din 

procedura achizitiilor publice a oricarui operator economic, organizat ca societate 

pe actiuni, al carui capital social este reprezentat prin actiuni la purtator, care nu 

face dovada identitatii beneficiarilor reali ai acestora. 

 

Actul normativ completeaza Legea nr. 98/2016 privind achizitiile publice, in 

sensul ca societatile comerciale care au decis sa aiba un actionariat netransparent sa 

nu poata participa la procedurile de achizitie publica, respectiv excluderea din 

procedura de atribuire a oricarui operator economic organizat ca societate pe 

actiuni la purtator. 

 

"In vederea respectarii principiilor transparentei si tratamentului egal, autoritatea 

contractanta are dreptul de a solicita, iar operatorul economic are obligatia de a 

comunica datele de identificare a detinatorilor/beneficiarilor reali ai actiunilor la 

purtator, in situatia in care forma de organizare a operatorului economic 

ofertant/candidat, tert sustinator sau subcontractant la procedura este de societate 

pe actiuni, cu capital social reprezentat prin actiuni la purtator", prevede legea. 

https://ziare.com/palatul-victoria/
https://ziare.com/klaus-johannis/
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Potrivit textului, reprezentantul legal al operatorului economic depune o declaratie 

pe propria raspundere cu privire la detinatorii/beneficiarii reali ai actiunilor la 

purtator, sub sanctiunile prevazute de art. 326 din Legea nr. 286/2009 privind 

Codul penal. 

 

Cazurile in care ofertantul individual/ofertantul asociat/candidatul/subcontractantul 

propus/tertul sustinator organizat ca societate pe actiuni cu capital social 

reprezentat prin actiuni la purtator nu respecta aceste prevederi reprezinta situatii 

potential generatoare de conflict de interese. 

 

"Autoritatea contractanta este obligata sa excluda din procedura de atribuire orice 

operator economic, organizat ca societate pe actiuni, al carui capital social este 

reprezentat prin actiuni la purtator si care nu face dovada identitatii 

detinatorilor/beneficiarilor reali ai actiunilor la purtator", mai prevede actul 

normativ. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Rata somajului in Bucuresti s-a mentinut la 1,28% in iunie 

Rata somajului inregistrat in iunie in Capitala s-a mentinut la 1,28%, fiind similara 

cu cea consemnata in luna mai, potrivit datelor publicate joi de Agentia Municipala 

pentru Ocuparea Fortei de Munca Bucuresti (ANOFM). 

 

Astfel, la sfarsitul lunii iunie, in evidentele AMOFM erau inregistrati 15.241 de 

someri, dintre care 8.077 de femei. Din totalul celor 15.241 de someri, 3.764 erau 

beneficiari de indemnizatie de somaj, iar 11.477 erau someri neindemnizati. 

 

In ceea ce priveste mediul de rezidenta, toti somerii inregistrati provin din mediul 

urban. 

 

Pe grupe de varsta, segmentul de someri cu varsta intre 40 si 49 de ani insumeaza 

https://ziare.com/stiri/conflict/
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4.428 de persoane, la categoria de varsta 30-39 de ani sunt 3.622 de persoane, iar 

somerii intre 50-55 de ani erau in numar de 3.012. 

 

Alti 2.459 de someri sunt in varsta de peste 55 de ani, 1.502 someri sunt in grupa 

de varsta 25-29 de ani, iar 218 someri au sub 25 de ani. 

 

Somerii cu studii liceale au ponderea cea mai mare (34,47%) in totalul somerilor 

inregistrati in evidentele AMOFM Bucuresti, urmati de cei cu studii superioare 

(27,56%), iar 18,08% au absolvit scoala profesionala/de arte si meserii. 

 

Somerii cu nivel de studii gimnaziale reprezinta 16,81% din totalul somerilor 

inregistrati, cei cu studii postliceale sunt 1,98%, iar cei cu studii primare si fara 

studii, 1,10%. 

 

Structura somerilor inregistrati pe nivel de ocupabilitate, stabilit prin profilare, se 

prezinta astfel: 2.133 persoane foarte greu ocupabile, 4.571 greu ocupabile, 4.332 

mediu ocupabile, iar 4.205 sunt persoane usor ocupabile. Incadrarea intr-o 

categorie de ocupabilitate se realizeaza ca urmare a activitatii de profilare a 

persoanelor inregistrate in evidentele AMOFM. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 MJ: Predoiu - discuţii cu vicepreşedintele CE Vera Jourova şi comisarul 

pentru Justiţie Didier Reynders 

Ministrul Justiţiei, Cătălin Predoiu, a avut joi discuţii bilaterale, în sistem 

videoconferinţă, cu Vera Jourova, vicepreşedintele Comisiei Europene, şi cu 

Didier Reynders, comisarul pentru Justiţie, în cursul cărora oficialii europeni au 

mulţumit pentru implicarea activă a României în susţinerea noului Mecanism 

privind Statul de Drept (Rule of Law). 

 

"Oficialii europeni au mulţumit pentru implicarea activă a României în susţinerea 

noului Mecanism privind Statul de Drept (Rule of Law) şi au menţionat că primul 

Raport pe acest subiect va fi publicat la finele lunii septembrie. Vera Jourova a 

precizat că este posibilă o vizită la Bucureşti, pentru a discuta concluziile 
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Raportului privind România, dar şi aspecte ce ţin de îndeplinirea recomandărilor 

MCV, inclusiv cu membri ai Parlamentului României.  

Comisarul Reynders a menţionat importanţa includerii în noul Cadru Financiar 

Multianual a condiţionalităţii privind statul de drept şi a precizat că obiectivul 

Comisiei Europene este acela de a restabili încrederea reciprocă între statele 

membre. De asemenea, a precizat că digitalizarea justiţiei este o prioritate a 

mandatului său", se arată într-un comunicat al MJ. 

 

De asemenea, cei doi înalţi reprezentanţi ai Comisiei Europene au precizat că sunt 

deschişi cooperării cu autorităţile române, pentru a se asigura sustenabilitatea, 

stabilitatea şi transparenţa procesului de reformă a justiţiei din România. 

 

"După ani de progrese susţinute, România fiind un campion al reformelor în justiţie 

la nivelul UE, am văzut un regres evident în ultimii 3 ani. Trebuie reluate 

reformele şi trebuie restabilită încrederea în autorităţile statului", a declarat 

vicepreşedintele Jourova. 

 

În cadrul discuţiilor, Predoiu a prezentat obiectivele Ministerului Justiţiei pentru 

perioada următoare: asigurarea independenţei sistemului judiciar, finalizarea 

proiectelor de lege pentru modificarea legilor Justiţiei, consolidarea funcţionării 

parchetelor şi relansarea luptei împotriva corupţiei şi a crimei organizate. 

 

"Dialogul şi cooperarea cu Comisia Europeană sunt bune. Convorbirile de astăzi cu 

vicepreşedinta Jourova şi comisarul Reynders au arătat că împărtăşim aceeaşi 

viziune despre evoluţiile recente, dar şi căile de urmat în continuare pentru 

redresarea justiţiei. Vom sprijini în continuare Mecanismul 'Rule of Law', care va 

asigura treptat acelaşi nivel de exigenţă privind calitatea justiţiei în toate statele 

membre. Am convenit faptul că paralelismele de evaluare/monitorizare în justiţie 

trebuie să fie treptat înlăturate, toate statele membre trebuie să fie evaluate după 

aceleaşi standarde. Premisa şi condiţia în acelaşi timp sunt reprezentate de 

rezultatul concret din teren", a declarat Predoiu. 

 

Cătălin Predoiu spune că va pune în dezbatere publică "repararea" legilor Justiţiei, 

după intervenţiile din perioada 2017 - 2018. 
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"Legile trebuie reparate după intervenţiile din 2017 - 2018, schemele de personal 

finanţate şi completate, inclusiv în materie de grefieri, condiţiile logistice 

ameliorate. Este un program imediat, dar şi de perspectivă, implică nu numai 

muncă din partea tuturor, ci şi răbdare. Ministerul Justiţiei va pune în dezbatere 

publică şi ulterior pe masa Parlamentului legile necesare, încă din toamnă, va face 

toate demersurile pentru a 'injecta' în logistica sistemului sumele necesare. Justiţia 

presupune muncă şi răbdare, fie că vorbim de un dosar de anchetă sau judecată, fie 

că vorbim de reconstrucţia unui sistem întreg. Cei care nu au răbdare nu au de fapt 

încredere în viitorul sistemului. Repornirea unui sistem, refacerea moralului şi a 

spiritului într-un sistem, a nivelului de expertiză, reclamă muncă şi răbdare. Cei 

care vor rezultate peste noapte ignoră ce s-a întâmplat în ultimii ani, dar ignoră şi 

contextul prezent. Eu am încredere în sistem şi îl voi sprijini să îşi recâştige 

încrederea în el şi respectul cetăţenilor. Paşii greşiţi se îndreaptă, efortul este 

continuu, dar reclamă timp", a precizat Cătălin Predoiu.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Iohannis a promulgat legea prin care anumite categorii de persoane vor 

primi 30 de masti gratuite lunar 

Presedintele Klaus Iohannis a promulgat, joi, legea care stipuleaza ca anumite 

categorii de persoane vor primi gratuit un set de 30 de masti de protectie pe luna. 

 

Legea are ca obiect achizitionarea de masti de catre Ministerul Sanatatii, prin 

Unifarm SA, pentru protectia impotriva COVID-19 si distribuirea acestora. 

 

Potrivit actului normativ, se acorda gratuit un set de 30 de masti de protectie, lunar, 

pentru: 

 

* persoanele din familiile beneficiare ale ajutorului social acordat in baza Legii nr. 

416/2001 privind venitul minim garantat; 

 

https://ziare.com/klaus-johannis/
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* persoanele din familiile beneficiare de alocatie pentru sustinerea familiei 

acordata in baza Legii nr. 277/2010 privind alocatia pentru sustinerea familiei; 

 

* pensionarii sistemului public de pensii ale caror drepturi sunt de pana la 1.000 lei 

inclusiv, reprezentand nivelul indemnizatiei sociale pentru pensionari prevazute de 

Ordonanta de urgenta a Guvernului nr. 6/2009 privind instituirea pensiei sociale 

minime garantate, aprobata prin Legea nr. 196/2009; 

 

* persoanele incadrate in grad de handicap care realizeaza venituri exclusiv din 

prestatiile sociale prevazute de art. 42 si 58 din Legea nr. 448/2006 privind 

protectia si promovarea drepturilor persoanelor cu handicap. 

 

In vederea asigurarii protectiei cetatenilor de pe teritoriul Romaniei in actualul 

context epidemiologic determinat de raspandirea noului coronavirus, Ministerul 

Sanatatii achizitioneaza, prin Compania Nationala Unifarm SA, mastile de 

protectie, conform standardelor europene in vigoare, preponderent de la 

producatori interni. Fondurile necesare achizitionarii si distributiei mastilor de 

protectie catre populatie se asigura de la bugetul de stat, prin bugetul Ministerului 

Sanatatii, prevede legea. 

 

Potrivit actului normativ, autoritatile publice locale au obligatia sa intocmeasca 

liste nominale cu persoanele beneficiare si sa le transmita Directiilor de sanatate 

publica judetene si a municipiului Bucuresti in termen de 3 zile de la data intrarii in 

vigoare a prezentei legi, in vederea stabilirii necesarului de repartizat. Distribuirea 

mastilor de protectie se realizeaza de catre Ministerul Sanatatii, prin Directiile de 

sanatate publica judetene si a municipiului Bucuresti, catre autoritatile publice 

locale. Autoritatile publice locale asigura distribuirea mastilor de protectie, in mod 

gratuit, catre fiecare beneficiar. 

 

"Prevederile prezentei legi se aplica pana la incheierea pandemiei de coronavirus 

COVID-19, declarata oficial de catre Organizatia Mondiala a Sanatatii", mai 

prevede actul normativ. 

(Sursa: ziare.com) 

 

https://ziare.com/stiri/coronavirus/
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 Nicu Marcu, noul președinte ASF, face curățenie generală: Pedepse penale 

pentru scurgerea de informații, "angajații politici" puși la muncă  

Noul președinte al Autorității de Supraveghere Financiară (ASF), Nicu 

Marcu(foto), pare decis să facă ordine în instituția care a pierdut mult în putere și 

credibilitate în ultimii ani. Fostul deputat și vicepreședinte al Curții de Conturi nu 

doar că a început să pună la muncă o parte a consilierilor angajați politic și a 

salariaților veniți în instituție pe aceleași criterii, dar a introdus și un regulament 

fără precedent privind secretul de serviciu. Partea mai puțin luminoasă a acestui 

regulament, care prevede sancțiuni penale, este că afectează nu doar salariații ASF 

și membrii Consiliului ci și terții care ar ajunge în posesia unor "informații 

sensibile". Și mai interesant, noul regulament prelungește responsabilitatea 

salariaților și membrilor Consiliului în ceea ce privește "informațiile sensibile" și 

după ce aceștia pleacă din ASF.  

În sensul noului regulament, intrat deja în vigoare și consultat și de 

ECONOMICA.NET, aproape orice informație la care au acces salariații ASF și 

membrii Consiliului poate intra la categoria "informație sensibilă" și, prin urmare, 

propagarea sa poate aduce pedepse penale pentru cei care o distribuie, după cum 

prevede același document.  

Sunt incluse rapoartele și analizele privind situația entităților supravegheate de 

ASF, informațiile privind situația internă a ASF, detaliile privind sancțiunile decise 

de ASF și, în general, orice informații a căror diseminare se consideră că ar putea 

aduce prejudicii instituției. Amintim că ASF este instituția care supraveghează 

piața asigurărilor, piața de capital și piața pensiilor private.  

Practic, se înțelege din regulamentul citat, salariații ASF și membrii Consiliului, cu 

excepția cazurilor când sunt mandatați special pentru a comunica, nu mai au 

posibilitatea de a se exprima în niciun fel și pe niciun canal( de la presă la 

Facebook)  în legătură cu activitățile lor. Mai mult decât atât, responsabilitatea 

privind secretul de serviciu se prelungește și după ce angajatul sau membrul 

Consiliului pleacă din ASF.  
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Natura penală a sancțiunilor, spun sursele ECONOMICA.NET, a ridicat discuții  în 

interiorul ASF, plecând de la faptul că, în mod normal, sancțiunile penale nu pot fi 

instituite prin legislație secundară ci doar prin legea penală.  

Totuși, având avizul Direcției Juridice, este de așteptat ca noul regulament să 

respecte legislația în vigoare.  

Pe de altă parte, o prevedere care ridică semne serioase de întrebare este cea care 

responsabilizează și terții, adică persoanele care au primit informația de la 

angajatul ASF, aici putând intra și presa, chiar dacă noul regulament precizează 

clar că sunt excluse situațiile prevăzute de legea 544/2001 privind accesul la 

informații de interes public. Noul regulament spune că și terții au obligația de a 

păstra secretul privind informațiile primite. AICI puteți vedea, la numărul 647, 

pagina 15, articolul 4, ce se înțelege prin "informații sensibile", pe care angajații 

ASF sunt obligați să le păstreze pentru ei, cu excepția situațiilor când instituția 

decide altfel.    

Persoanele care diseminează genul de informații definite mai sus sunt pasibili de 

pedepse penale. "Încălcarea secretului profesional și divulgarea neautorizată a 

informațiilor sensibile de către persoanele...se sancționează în conformitate cu 

prevederile legislației penale", prevede actul citat. Mai mult, vor fi aplicate și alte 

tipuri de sancțiuni. " Eventuala răspundere penală nu înlătură răspunderea civilă 

sau profesională, după caz".  

Curățenie printre angajații politici   

Pe de a altă parte, președintele Nicu Marcu a luat și unele decizii în ceea ce 

privește "responsabilizarea" consilierilor și angajaților al căror traseu politic către 

ASF este cunoscut în instituție și, în unele cazuri, chiar în opinia publică, prin 

intermediul presei. Potrivit unor surse avizate, Marcu ar fi dat sarcini mai multor 

consilieri recomandați politic, care existau în ASF mai degrabă formal. Noul 

președinte ar fi redistribuit și o parte dintre angajații din zonele de execuție veniți 

pe aceleași filiere politice.  

Un caz notoriu în acest sens este cel al unei foste șef de serviciu din zona educației 

financiare, cu  apariții în ziarele tabloide, care a fost mutată într-o poziție în zona 

de petiții, unde volumul de muncă este unul semnificativ.  
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În astfel de situații s-au regăsit mai mulți angajați, iar Nicu Marcu ar fi lăsat clar să 

se înțeleagă că nu va tolera intervențiile politice pe partea de resurse umane, după 

cum ne-au spus mai multe surse.  

Pe lângă angajații cu reală pregătire de specialitate, ASF este populat și cu o aripă 

politică de angajați, așa cum ECONOMICA.NET a scris cu mai multe ocazii. Dacă 

la început acești angajați au fost cel mult în poziții de consilier, în timp ei au ajuns 

și în zona executivă, ocupând chiar poziții de director, șef de cancelerie sau șef de 

cabinet.  

ECONOMICA.NET a mai scris și despre cazul prietenei președintelui CJ Vrancea, 

Marian Oprișan, angajată pe post de consilier al vicepreședintelui Gabriel 

Grădinescu, fost bancher în Focșani, Vrancea, susținut pentru actuala poziție chiar 

de către PSD, prin Marian Oprișan. 

 
(Sursa: economica.net) 

 

 Depozitarul Central va distribui de vineri dividende pentru acţionarii 

Romgaz 

Depozitarul Central va distribui, în perioada 24 iulie 2020 - 24 iulie 2023, 

dividendele aferente anului 2019 pentru acţionarii SNGN Romgaz, conform unui 

comunicat remis AGERPRES. 

 

Valoarea dividendului brut pe acţiune este de 1,61 lei, iar acţionarii care 

beneficiază de dividende sunt cei înregistraţi în registrul acţionarilor emitentului la 

data de 3 iulie 2020. 

 

Acţionarii care sunt clienţi ai unui Participant la sistemul de compensare-decontare 

şi registru al Depozitarului Central îşi pot încasa dividendele prin intermediul 

acestuia. 

 

Pentru acţionarii care nu au cont deschis la un participant al sistemului RoClear, 

plata se face prin transfer bancar, în baza solicitărilor transmise de acţionari, sau în 

numerar, la ghişeele bancare ale BRD Groupe Societe Generale din întreaga ţară. 
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Începând cu anul 2015, ca urmare a modificării cadrului de reglementare aplicabil 

distribuirii dividendelor şi a oricăror alte sume cuvenite deţinătorilor de valori 

mobiliare, distribuirea dividendelor se efectuează prin intermediul Depozitarului 

Central şi al participanţilor la sistemul de compensare, decontare şi registru. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 WWF România reclamă că actualele proiecte parlamentare pentru 

modificarea Codului Silvic sunt „peticeli care nu vor ajuta la stoparea 

tăierilor ilegale”. Propune, între altele, introducerea unor sisteme de scanare a 

camioanelor de transport, asemănătoare cu recunoașterea facială. 

Reprezentanții fundației pentru mediu spun că, din cauza legislației deja în vigoare, 

este imposibil de controlat cantitățile de lemn care părăsesc pădurile, într-un 

comunicat de presă. Propun, în schimb: 

 Măsurarea lemnului sub formă de buștean, nu în pădure (pe picior, prin 

aproximarea volumului), și stabilirea prețului în funcție de dimensiunile 

exacte. 

 Introducerea sistemelor de scanare a modului cum sunt așezați buștenii în 

camioane (amprentă grafică digitală unică și a sistemul de măsurare digital), 

asemănătoare cu Recunoașterea Facială. ONG-ul spune că astfel ar deveni 

imposibil de făcut mai multe curse pe același bon, iar camioanele nu ar mai 

putea fi încărcate cu mai mult lemn decât este înscris în acte. 

 Sancțiuni proporționale cu gravitatea faptelor. 

Comunicatul integral WWF România: 

„Autoritățile vor doar să „peticească” Codul Silvic. Modificările ajunse în 

Parlament nu vor opri tăierile ilegale. 

Modificările Codului Silvic, care se vor discuta zilele acestea în Parlament, sunt 

doar superficiale și nu vor rezolva problema tăierilor ilegale, avertizează WWF 

România.  
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Sectorul silvic are nevoie de o reformă fundamentală și nu de niște „petice” menite 

doar să arunce praf în ochii Comisiei Europene și ai societății civile. 

“De zeci de ani silvicultura românească vinde pădurea sub forma unui volum, 

estimat grosier, al arborilor înainte de a fi recoltați și nu este preocupată să 

controleze cantitățile de lemn care ies din pădure. Este legiferată astfel o zonă gri 

care nu poate fi niciodată controlată. Asta nu este altceva decât  o “inginerie” prin 

care dispare lemnul din pădurile României. De aceea cerem Parlamentului 

asumarea unei soluții reale, fără jumătăți de măsură. Nu mai putem să ne prefacem 

că facem!” –  Radu Vlad, coordonator proiecte regionale păduri WWF România. 

WWF propune modificări fundamentale ale Codului Silvic în trei mari direcții 

În primul rând, ar trebui schimbat modul în care ne vindem lemnul din pădure 

pentru că realitatea este că nu știm cât lemn se taie de fapt în România. Acum el e 

vândut „pe picior”, direct în pădure, iar plata se face în avans, pe baza unor 

estimări care care nu pot garanta oficial erori mai mici de 20% și care lasă loc 

furtului cu acte în regulă. WWF spune că plata pentru lemnul tăiat ar trebui făcută 

după ce acesta a fost măsurat sub formă de bușteni, lemn de foc sau tocătură, adică 

după ce știm cu exactitate ce cantitate vindem. 

A doua problemă fundamentală a sistemului este legată de modul în care ne păzim 

pădurile. Acum, doar 1% dintre transporturile de lemn sunt verificate la ieșirea din 

pădure. Mai mult, chiar și aceste verificări sunt făcute fără o strategie clară și 

transparentă, care să țină cont de zonele de risc unde ar putea avea loc exploatări 

ilegale. 

Să nu uităm nici de contextul în care ne aflăm și de faptul că cei care fac ilegalități 

și-au schimbat modul de lucru: dacă acum 10 ani tăiau fără restricții versanți 

întregi, iar până de curând făceau transporturi multiple cu aceleași documente, 

acum își încarcă camioanele cu mai mult lemn decât declară în acte, știind că se 

expun unor riscuri minore. 

Pentru închide această „portiță”, WWF propune introducerea amprentei grafice 

digitale unice și a sistemului de măsurare digital. Acestea sunt sisteme moderne 

care detectează imediat transporturile multiple sau supraîncărcarea camioanelor.  
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Ele presupun o scanare a transportului de lemn ce criptează modul unic în care 

lemnul este așezat în camion utilizând inteligența artificială. Este similară 

recunoașterii faciale. Orice alt mod de așezare a lemnelor în camion, fie că e vorba 

de alt transport sau de o încărcare ulterioară, va putea fi ușor de semnalat în cazul 

verificărilor. 

Cel de-al treilea element esențial care trebuie schimbat se referă la felul în care pot 

fi trași la răspundere cei care fac să dispară lemnul din pădurile României. 

Problema de bază este că acum nu se consideră infracțiune dacă faci fraudă în acte 

și declari că transporți mai puțin lemn decât ai de fapt în camion. Ar trebui 

introduse sancțiuni proporționale cu gravitatea faptelor, care să-i descurajeze pe cei 

ce fac să dispară lemnul din pădure. 

WWF a trimis deja autorităților un document cu propuneri de modificare a Codului 

Silvic și a participat la toate discuțiile de la Ministerul Mediului și de la Camera 

Deputaților pe această temă. Mai mult, a lansat o petiție prin care propune o 

reformă fundamentală a sectorului silvic. „Înarmată” cu semnăturile pe care le va 

strânge, organizația de mediu intenționează să meargă în comisiile de specialitate 

din ministere și din Parlament pentru a solicita implementarea schimbărilor 

fundamentale care ar pune capăt tăierilor ilegale din pădurile României.” 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Depunerea dosarelor de finanțare pentru Programul de Iluminat Public 

Stradal se reia vineri, după ce, la începutul săptămânii, aplicația informatică a 

cedat 

Încă un program al Ministerului Mediului începe cu stângul. După eșecurile din 

programul Casa Verde Fotovoltaice, acum a venit rândul programului de Iluminat 

Public Stradal. 

Depunerea dosarelor a început luni, dar aplicația informatică a cedat. 

Reprezentanții Administrației Fondului pentru Mediu anunță că depunerea 

dosarelor de finanțare va fi reluată mâine dimineață, de la ora 10.00. 

 

https://cdn.wwf.ro/uploads/2020/07/01153852/propuneri-WWF-Cod-Silvic-anexa.pdf
https://wwf.ro/implica-te/stop-taierilor-ilegale/
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Sesiunea va rămâne deschisă până pe 22 septembrie. 

Cei care s-au înscris trebuie să reia procedura - numerele de înregistrare sunt 

anulate. 

Prin programul de Iluminat Public Stradal, orice primărie din România poate primi 

până la 500.000 de lei sau până la 1.000.000 de lei, în funcție de numărul de 

locuitori, pentru înlocuirea becurilor vechi de pe străzi cu unele noi, care consumă 

mai puțin. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Statul ar putea deveni acționar la Blue Air. La schimb ar putea oferi ajutor 

financiar 

Compania aeriană Blue Air ar putea fi preluată parțial de statul român, în contul 

unei finanțări de stat care să o ajute să se redreseze. 

Ministrul Transporturilor, Infrastructurii şi Comunicaţiilor, Lucian Bode, a declarat 

că statul român ar trebui să aloce fonduri pentru salvarea Blue Air şi, în contul 

acestora, să devină acţionar la compania low-cost. 

„În această perioadă, industria de transport aerian se confruntă cu mari greutăţi. 

Cum a făcut Germania cu Lufthansa, a alocat fonduri importante şi a intrat acţionar 

acolo, la fel va trebui să facem şi noi – este opinia mea, încă nu am luat o decizie – 

cu Blue Air”, a afirmat Lucian Bode. 

În același context, ministrul a dat asigurări că statul va interveni pentru salvarea 

operatorul naţional aerian Tarom și şi-a exprimat speranţa că la fel va face și în 

cazul Blue Air. 

„Despre Tarom, nouă nici prin cap nu ne trece ca această companie să se îndrepte 

spre faliment. Tot ceea ce am făcut până acum în materie de restructurare, pentru 

că noi avem un plan de restructurare cu tot ce înseamnă nu doar restructurare de 

personal, unde avem 1.800 de angajaţi şi probabil 6-700 sunt în plus”, a explicat 

Lucian Bode. 

https://evz.ro/tag/lucian-bode
https://evz.ro/tag/blue-air
https://evz.ro/tag/faliment
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El a precizat că săptămâna viitoare va avea o întâlnire cu reprezentanţii celor două 

companii, la care vor participa premierul Ludovic Orban şi ministrul Finanţelor, 

Florin Cîţu, pentru a discuta acordarea de ajutoare. 

„Am acordat un ajutor de salvare Tarom,  de 37 de milioane de euro – 62 de 

milioane de euro este suma de care ei au nevoie să depăşească această perioadă, iar 

Blue Air de 64 de milioane de euro”, a anunţat Bode. 

Blue Air a anunţat pe 6 iulie intrarea în procedura de concordat preventiv, prin 

intermediul căreia va putea asigura acoperirea cu prioritate a costurilor aferente 

operării zborurilor regulate începând cu data de 16 iulie, când ar fi trebuit să se 

încheie starea de alertă. 

Potrivit unui comunicat al companiei, procedura de concordat preventiv face parte 

din strategia de restructurare a companiei, ca urmare a contextului creat de 

pandemia de COVID-19, care a determinat, în perioada martie – iunie 2020, o 

reducere cu peste 100 de milioane de euro a încasărilor faţă de nivelul estimat şi 

planificat pentru această perioadă. 

Blue Air este cea mai mare companie aeriană românească după numărul de 

pasageri transportaţi, cu un model de business bazat pe reducerea complexităţii, 

respectiv low cost – low complexity şi cu abordare centrată pe nevoile pasagerilor. 

Compania operează avioane tip Boeing 737. 

În cei 15 ani de activitate, Blue Air a transportat peste 30 de milioane de pasageri 

şi a zburat peste 340 milioane de kilometri. 

(Sursa: evz.ro) 

 

 Benzina a revenit la nivelul de dinaintea ordonanței militare de plafonare a 

prețului, scumpindu-se în ultima lună și jumătate cu 30 de bani 

Prețul benzinei a revenit la nivelul de dinaintea plafonării impuse pe timpul 

perioadei de urgență de guvernul militaro-liberal, în urma aprecierii cotațiilor 

internaționale, dar și a ridicării restricțiilor de circulație care au carantinat 

economia și populația.  
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Revenirea prețurilor la nivelul celor de 30 martie, data intrării în vigoare a 

ordonanței militare de plafonare a prețurilor la carburanți, a fost rezultatul unei 

perioade de scumpiri, care s-a întins pe mai mult de o lună și jumătate.  

Astfel, joi, la stația Petrom de pe Șoseaua Alexandriei, din București, un litru de 

benzină este comercializat cu 4,48 lei, cu un ban peste nivelul de 4,47 lei 

înregistrat la finalul lunii martie.  

Similar, la stația de pe Calea Moldovei nr 98 din Bacău, orașul cu unele dintre cele 

mai reduse prețuri la carburanți, benzina costa joi 4,45 lei/l, cu trei bani peste 

nivelul de 4,42 lei/l de la finalul lunii martie.  

În ceea ce privește motorina, aceasta mai are de recuperat, prețurile din prezent 

(4,61 lei/l pe Șoseaua Alexandriei, respectiv 4,51 lei/l în Bacău), fiind mai reduse 

decât cele de pe 30 martie (4,7 lei/l pe Șoseaua Alexandriei, respectiv 4,63 lei/l în 

Bacău).  

Carburanți s-au ieftinit considerabil în perioada instituirii stării de urgență care a 

redus semnificativ traficul. Astfel, pe 10 aprilie, cel mai mare distributor de 

carburanți de pe piața autohtonă, OMV Petrom, a efectuat prima ieftinire de 

carburanți de la intrarea în vigoare a ordonanței militare de plafonare a prețurilor. 

Prețurile practicate în stația Petrom din Bacău pe 23 iulie  

Până pe 5 iunie, data primei scumpiri efectuată de OMV Petrom, ca urmare a 

ridicării stării de urgență și a revenirii timide a traficului și implicit a cererii, prețul 

carburanților s-a redus în medie cu 27 lei/l.  

Pe 4 iunie, de exemplu, un litru de benzină se comercializa la stația de pe șoseaua 

Alexandriei cu 4,18 lei. Într-o lună și jumătate acesta a recuperat scăderea 

înregistrată de la plafonarea prețurilor și a ajuns la 4,48 lei/l.  

Prețurile practicate în stația Petrom din Bacău pe 10 aprilie, zi în care a fost 

efectuată prima ieftinire de la intrarea în vigoare a Ordonanțeid e plafonare a 

prețului, de 3 bani/l  
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Plafonarea prețurilor la carburanți a fost una dintre cele mai bizare măsuri adoptate 

de guvernul liberalo-militar, în condițiile scăderii abrupte a cererii acestea 

neputând avea decât o tendință descendentă până la ridicarea stării de urgență. 

(Sursa: profit.ro) 

 

 Ministrul Economiei: Susțin listarea pe bursă a Hidroelectrica cu un 

procent de 10% sau 15% 

Ministrul Economiei, Virgil Popescu, critică, într-o postare pe Facebook faptul că 

Hidroelectrica - companie la care actionar majoritar este chiar ministerul pe care-l 

conduce, iar minoritar Fondul Proprietarea - nu a făcut investiții în ultimii ani și a 

vândut ieftin energie la furnizori, pe care aceștia au revândut-o mai scump 

consumatorilor casnici. 

 

Ministrul susține că, dacă Hidroelectrica ar fi vândut direct energia, mai ieftin 

decât o fac furnizorii, ar fi obținut mai mulți bani decât a primit de la acestia. 

 

„El se întreabă, totodată, dacă Fondul Proprietatea nu vrea să țină compania 

„captivă unor clienți mari” și să împiedice pătrunderea pe piața clienților casnici. 

Aș dori să reamintesc că există posibilitatea votului cumulativ care permite 

schimbarea întregii conduceri a unei companii la cererea unui acționar. Și de 

asemenea, atât timp cât voi fi ministrul Economiei, Energiei și Mediului de Afaceri 

voi exercita calitatea de acționar în beneficiul românilor și nu voi permite niciunui 

acționar să îmi cenzureze cuvintele!”, mai scrie Popescu pe Facebook, precizând că 

susține listarea pe bursă a Hidroelectrica cu un procent de 10% sau 15%. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Orban, la Santierul Naval Constanta: "Se pot incepe negocierile finale in 

vederea semnarii contractului de constructie, chiar daca mai exista litigiul" 

Premierul Ludovic Orban a declarat joi ca, din punctul sau de vedere, pot fi 

demarate negocierile cu consortiul Naval Group - Santierul Naval Constanta pentru 

semnarea contractului de constructie a celor patru corvete multifunctionale din 

https://ziare.com/ludovic-orban/
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programul de inzestrare a Armatei, avand in vedere ca instanta a respins printr-o 

hotarare definitiva contestatia depusa de cei de la Damen. 

 

Orban a calificat drept "o hartuire greu de acceptat" continuarea litigiului in 

instanta. 

 

"Mi se pare o hartuire greu de acceptat. Procesul principal, si anume contestatia 

impotriva deciziei de adjudecare a contractului catre consortiul Naval Group - 

Santierul Naval Constanta a fost respinsa prin hotarare judecatoreasca definitiva. 

Din punctul meu de vedere, se pot incepe negocierile finale in vederea semnarii 

contractului de constructie, chiar daca mai exista litigiul care, repet, nu mai are 

niciun fel de temei. Atata timp cat instanta s-a pronuntat prin hotarare definitiva pe 

subiectul principal, si anume decizia de adjudecare a consortiului care realizeaza 

contractul, din punctul meu de vedere nu mai exista nicio problema juridica pentru 

negocierea si semnarea contractului", a declarat prim-ministrul, aflat intr-o vizita la 

Santierul Naval Constanta. 

 

Ludovic Orban a vorbit, de asemenea, despre un parteneriat serios intre industria 

navala si Guvern. 

 

"Pe toata durata epidemiei, Santierul Naval a functionat in foc continuu si suntem 

pe o nava care a fost construita si urmeaza sa fie lansata la apa pe 14 august. Este, 

efectiv, o nava extrem de moderna, o nava cu un nivel ridicat de automatizare, cu o 

tehnologie de control a tuturor sistemelor remarcabila, o nava care este operata de 

un personal navigant de 16 persoane si care face parte dintr-un set de nave de 

40.000 de tone care sunt produse la Santierul Naval Constanta. De asemenea, 

Santierul Naval Constanta, impreuna cu Naval Group, au fost declarati castigatorii 

licitatiei pentru cele patru corvete multifunctionale. Practic, aici se vor produce 

cele patru corvete, fiind parte din acest proiect extrem de important. (...) Industria 

de producere si de reparare a navelor este o industrie cu o mare importanta pentru 

Romania, o industrie care se afla intr-o perioada de intrebari si care necesita un 

parteneriat cat se poate de serios cu Guvernul, astfel incat sa asiguram dezvoltarea 

in continuare a acestei industrii", a mai declarat premierul. 

(Sursa: ziare.com) 

https://ziare.com/stiri/instanta/
https://ziare.com/stiri/vizita/
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 12 reprezentanti ai societatii civile, dati afara din CES de Olguta Vasilescu si 

Viorica Dancila, repusi in functii de judecatori: Guvernul sa le plateasca 

despagubiri 

12 reprezentanti ai societatii civile din Consiliului Economic si Social, dati afara in 

2018 printr-o decizie a premierului Viorica Dancila, la propunerea fostului 

ministru al Muncii, Olguta Vasilescu, se intorc in functii printr-o decizie a Curtii 

de Apel Bucuresti. Guvernul este obligat sa le plateasca despagubiri echivalente 

indemnizatiei lunare cuvenite. Sentinta nu este definitiva. 

 

Este vorba de Bogdan Simion - vicepresedinte al CES, Florian-Valeriu Salajeanu, 

Radu Nicosevici, Gelu Duminica, Mircea Ciocan, Aida-Georgiana Boldeanu, 

Cristian-Ionut Colan, Constantin Dobrescu, Corina Dragomirescu, Romanita-Elena 

Iordache, Aurel-Adrian Miholca si Florica Georgeta Rotaru. 

 

Sentinta 

 

Curtea de Apel Bucuresti a anulat, miercuri, 22 iulie, in parte deciziile semnate de 

Viorica Dancila si a acordat despagubiri reprezentantilor societatii civile, potrivit 

portalului instantelor. 

- Obliga prim-ministrul Guvernului Romaniei la plata catre reclamantul Simion 

Bogdan cu titlu de despagubiri a echivalentului indemnizatiei lunare cuvenite 

vicepresedintelui Consiliului Economic si Social de la data publicarii in Monitorul 

Oficial a deciziei prim-ministrului nr.284/2018 si pana la data reluarii efective a 

calitatii detinute, dar nu mai tarziu de data implinirii duratei mandatului. 

 

- Obliga prim-ministrul Guvernului Romaniei la plata catre reclamantii Salajeanu 

Florian - Valeriu, Nicosevici Radu - Mircea - Mihai - Iosif, Duminica Gelu si 

Ciocan Mircea cu titlu de despagubiri a echivalentului indemnizatiei lunare 

cuvenite unui membru al Plenului Consiliului Economic si Social de la data 

publicarii in Monitorul Oficial a deciziei prim-ministrului nr.284/2018 si pana la 

data reluarii efective a calitatii detinute, dar nu mai tarziu de data implinirii duratei 

mandatului. 

 

https://ziare.com/vasilica-viorica-dancila/
https://ziare.com/mircea-ciocan/
http://portal.just.ro/2/SitePages/Dosar.aspx?id_dosar=200000000371001&id_inst=2
http://portal.just.ro/2/SitePages/Dosar.aspx?id_dosar=200000000371001&id_inst=2
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- Obliga prim-ministrul Guvernului Romaniei la plata catre reclamantii Aida-

Georgiana Boldeanu, Cristian-Ionut Colan, Constantin Dobrescu, Corina 

Dragomirescu, Romanita-Elena Iordache, Aurel-Adrian Miholca, Florica Georgeta 

Rotaru cu titlu de despagubiri a echivalentului indemnizatiei lunare cuvenite unui 

membru al comisiei de specialitate permanente a Consiliului Economic si Social 

incepand cu data publicarii in Monitorul Oficial a deciziei prim-ministrului 

nr.284/2018 si pana la data reluarii efective a calitatii detinute, dar nu mai tarziu de 

data implinirii duratei mandatului. 

 

Reactia lui Gelu Duminica 

 

Sociologul Gelu Duminica a scris o postare pe contul sau de Facebook prin care 

marcheaza implinirea a doi ani de cand Viorica Dancila a decis inlocuirea 

reprezentantilor societatii civile din Consiliul Economic si Social. 

 

"Fara argumente, fara evaluare, fara nimic. De vina a fost faptul ca unii dintre noi 

puneam intrebari incomode ministrilor care veneau sa sustina nu stiu ce masura si 

ieseam in public amendand aberatiile propuse prin politicile promovate de 

guvernul in functie. Dupa ce ni s-a transmis sa ne calmam si sa ne vedem de 

treaba (adica sa ne multumim cu indemnizatia pe care o primeam) si noi nu am 

facut-o (considerand ca de banii aia chiar trebuie sa ne facem treaba), peste noapte 

am fost inlocuiti cu alte organizatii care erau in relatii mult mai bune cu LOV. Tot 

peste noapte, munca din CES a (re) devenit invizibila pentru spatiul public si totul 

a fost mai pe placul guvernantilor.", scrie Gelu Duminica. 

 

POtrivit acestuia, la indemnul lui Bogdan, cinci dintre acestia (13 membri au fost 

inlocuiti) au dat in judecata Guvernul, considerand ca decizia acestuia este ilegala: 

Dupa 2 ani de lupta in instanta, astazi judecatorul ne-a dat dreptate 100%, obligand 

prim-ministrul sa ne repuna in functie. 

 

Cu toate acestea, decizia nu este definitiva: "Decizia de astazi, chiar daca nu este 

definitiva si irevocabila, este o mare victorie a societatii civile care primeste 

certitudinea juridica ca doar ea isi poate revoca reprezentatii din CES.  

https://ziare.com/facebook/
https://ziare.com/stiri/instanta/
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In plus, este o palma data peste botul politicienilor care considera ca un for de 

dialog social trebuie sa fie unul obedient si tacut", mai scrie Gelu Duminica. 

 

Inlocuirea din functie 

 

In anul 2018, Guvernul a inlocuit aproape toti reprezentantii societatii civile din 

Consiliului Economic si Social (CES) printr-o decizie a premierului Viorica 

Dancila. 

 

Masura a fost luata la propunerea Ministerului Muncii care spune ca unii dintre 

membri lipseau in mod constant de la sedinte, in timp ce altii nu erau 

reprezentativi. 

 

"La baza deciziei de inlocuire au stat mai multe considerente: unii dintre membrii 

desemnati de Guvern in CES lipseau in mod constant de la sedintele Consiliului; s-

a constatat ca pe un loc al unui ONG era, de fapt, un reprezentant al unui sindicat; 

ca urmare a sesizarilor venite din partea unor organizatii, asociatii si fundatii, care 

au aratat faptul ca unii dintre membrii CES nu sunt reprezentativi si au propus, in 

mod repetat, atat verbal, cat si in scris, inlocuirea acestora", sustinea Ministerul 

Muncii. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Copiii care au simptome gastro-intestinale neasociate cu alimentaţia pot fi 

suspecți de COVID-19. Au fost actualizate definițiile de caz pentru SARS-

CoV-2 

Copiii cu vârsta de până la 16 ani care au simptome gastro-intestinale (vărsături, 

diaree) neasociate cu alimentaţia pot fi suspecți de COVID-19. Institutul Naţional 

de Sănătate Publică (INSP) a actualizat, joi, definiţiile de caz pentru Sindromul 

respirator acut cu noul coronavirus. 

 

 

https://ziare.com/stiri/sindicat/
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Ce înseamnă caz suspect: 

 orice persoană cu infecţie respiratorie acută - debut brusc cu cel puţin unul 

dintre următoarele simptome: tuse, febră, dificultate în respiraţie (scurtarea 

respiraţiei) sau orice persoană cu pneumonie, bronhopneumonie +/- 

pleurezie, dar şi orice persoană cu infecţie respiratorie acută severă (SARI) - 

febră sau istoric de febră şi tuse, dificultate în respiraţie (scurtarea 

respiraţiei) şi care necesită spitalizare peste noapte. 

Pentru copiii cu vârsta până la 16 ani care au manifestări gastro-intestinale 

(vărsături, diaree) neasociate cu alimentaţia se poate suspecta infecţia cu SARS-

CoV-2, arată INSP. 

Un caz COVID-19 poate fi de origine comunitară sau asociat asistenţei medicale 

(IAAM) în funcţie de: 

 numărul de zile anterioare datei debutului sau a confirmării în laborator, 

după data internării într-o unitate sanitară (spital, centru de dializă), centru 

rezidenţial de şedere prelungită (ziua 1); 

 argumentele din investigaţia epidemiologică privind originea comunitară sau 

IAAM (apartenenţa cazului la focare de infecţii cu una sau alta dintre 

origini) 

Pot exista următoarele situaţii: 

Caz COVID-19 comunitar: 

 simptome prezente la internare sau debut în primele 48 de ore după 

internare; 

 debut în zilele 3-7 după internare şi o suspiciune puternică de transmitere 

comunitară (apartenenţa la un focar de cazuri comunitare); 

Caz COVID-19 asociat asistenţei medicale (IAAM): 

 debut după 48 ore de la internare şi o suspiciune puternică de transmitere 

asociată asistenţei medicale; 
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 cazurile la personalul medico-sanitar şi auxiliar, dacă nu există argumente 

puternice în favoarea unei transmiteri comunitare; 

Cazurile cu debut în primele 14 zile după externarea dintr-o unitate sanitară 

pot fi: 

 IAAM, dacă debutul are loc în primele 48 de ore după externare; 

 cu origine incertă, în cazul debutului la 3-14 zile după externare, dacă nu 

există argumente puternice în favoarea unei origini comunitare sau IAAM. 

Caz confirmat este o persoană cu confirmare în laborator a infecţiei cu SARS-

CoV-2, indiferent de semnele şi simptomele clinice. 

Contactul apropiat este definit ca: 

 Persoana care locuieşte în aceeaşi gospodărie cu un pacient cu COVID-19; 

 Persoana care a avut contact fizic direct cu un caz de COVID-19 (ex. 

strângere de mână fără igiena ulterioară a mâinilor); 

 Persoana care a avut contact direct neprotejat cu secreţii infecţioase ale unui 

caz de COVID-19 (ex. în timpul tusei, atingerea unor batiste cu mâna 

neprotejată de mănuşă); 

 Persoana care a avut contact faţă în faţă cu un caz de COVID-19 la o 

distanţă mai mică de 2 m şi cu o durată de minim 15 minute; 

 Persoana care s-a aflat în aceeaşi încăpere (ex. sala de clasă, sală de şedinţe, 

sală de aşteptare din spital) cu un caz de COVID-19, timp de minimum 15 

minute şi la o distanţă mai mică de 2 m; 

 Persoana din rândul personalului medico-sanitar sau altă persoană care 

acordă îngrijire directă unui pacient cu COVID-19 sau o persoană din rândul 

personalului de laborator care manipulează probe recoltate de la un pacient 

cu COVID-19, fără portul corect al echipamentului de protecţie; personalul 

medical care a purtat echipamentul de protecţie corespunzător tipului de 

îngrijire acordată nu este considerat contact apropiat. 
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Deces la pacient confirmat cu COVID-19: 

 Decesul cu COVID-19 este definit ca decesul survenit la un pacient 

confirmat cu COVID-19, cu excepţia situaţiilor în care există o altă cauză 

clară de deces care nu poate fi în relaţie cu COVID-19 (ex. traumatism, 

hemoragie acută majoră, etc) şi la care nu a existat o perioadă de recuperare 

completă între boală şi momentul decesului. 

 Totodată, decesul la un pacient confirmat cu COVID-19 nu poate fi atribuit 

unei boli preexistente (de ex. cancer, afecţiuni hematologice etc.) şi COVID-

19 trebuie raportată ca şi cauză a decesului, independent de condiţiile 

medicale preexistente care se suspectează că au favorizat evoluţia severă a 

noului coronavirus. 

COVID-19 trebuie menţionată pe certificatul de deces drept cauză a decesului 

pentru toate persoanele decedate la care COVID-19 a cauzat sau se presupune că a 

cauzat sau a contribuit la deces, precizează INSP. 

''Cazurile confirmate COVID soldate cu deces la care testele RT-PCR în dinamică 

din spută/aspirat bronşic sunt negative (2 teste) pot fi considerate deces datorat 

infecţiei cu SARS-CoV-2 dacă clinicianul evidenţiază semne şi simptome înalt 

sugestive şi decesul este corelat cu evoluţia clinică determinată de COVID. În 

situaţia în care apare necesitatea clarificării cauzei decesului, se indică examene 

RT-PCR din ţesut pulmonar recoltat de către medicul specialist anatomie 

patologică/medicină legală fără a fi necesară necropsia", menţionează INSP.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Un centru de recuperare respiratorie unic în țară va fi construit la 

Timișoara. Vor fi tratați aici inclusiv pacienții cu sechele după infectarea cu 

coronavirus 

Primul centru de recuperare a persoanelor cu probleme respiratorii din țară va fi 

construit la Timișoara, în cel mult 2 ani. Va aparține de Spitalul de Boli Infecțioase 

"Victor Babeș". Vor fi tratați aici cei cu sechele după infectarea cu noul 

coronavirus, dar și pacienți cu probleme apărute după transplant. 
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Ștefan Danci are 57 de ani și este din Călan, județul Hunedoara. A fost primul 

pacient care, la începutul lunii iunie, a intrat într-un program de recuperare 

respiratorie post-COVID, după ce, în luna mai, s-a îmbolnăvit cu noul coronavirus. 

Din păcate, pacienți cu sechele asemănătoare sunt tot mai mulți. Astfel, conducerea 

Spitalului de Boli Infecțioase "Victor Babeș" a decis să construiască un centru de 

recuperare medicală respiratorie. 

Aici, pacienții vor face kinetoterapie, salină, aerosoli și hidroterapie. 

Recuperarea medicală a persoanelor care rămân cu sechele respiratorii după 

infecția cu COVID-19 este, de cele mai multe ori, vitală. 

Centrul medical de recuperare respiratorie va avea 22 de locuri și va deservi 

pacienți din toată țara. Va fi finalizat în maximum 2 ani de zile. 

Valoarea investiției va fi de 8 milioane de euro, în aceasta sumă fiind incluse și 

echipamentele medicale. 

Banii vin de la Primăria Timișoara. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

  

Direcțiile de sănătate publică nu mai fac față valului de anchete 

epidemiologice, după cifrele record raportate zilnic 

România e zona roșie a Europei. Joi au fost raportate peste 1.100 de cazuri noi. 

Cum contacții fiecărui caz trebuie urmăriți, DSP-urile nu mai fac față valului de 

anchete epidemiologice. În Capitală, un medic este infectat și a scos din circuit alți 

câțiva colegi. Premierul Ludovic Orban caută să detașeze cadre medicale care au 

mai puțin de lucru către Direcțiile de Sănătate Publică, în timp ce se golesc spitale 

pentru a se face loc bolnavilor de COVID-19. 

1.112 de cazuri noi au fost raportate joi, în a doua zi consecutivă cu peste o mie de 

infectări. 

Sunt peste 80 de cazuri în plus față de miercuri. 

http://stiri.tvr.ro/covid-19---bilan----1-112-cazuri-noi-de-persoane-infectate---i-25-de-decese--in-ultimele-24-de-ore-in-romania_866441.html
http://stiri.tvr.ro/covid-19---bilan----1-112-cazuri-noi-de-persoane-infectate---i-25-de-decese--in-ultimele-24-de-ore-in-romania_866441.html
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Brașovul a luat-o înaintea Argeșului și a Bucureștiului la numărul de cazuri noi, în 

timp ce în Satu Mare și Covasna nu a mai fost depistat nimeni pozitiv. 

Confruntate cu o avalanșă de cazuri, direcțiile sanitare din unele zone nu mai fac 

față. În București, un medic s-a infectat, ceea ce a redus mai mult efectivele și așa 

insuficiente. 

Acum, guvernul vrea să treacă la detașări din zone mai puțin solicitate către DSP-

uri. 

Autoritățile se așteaptă la două săptămâni critice și caută spații noi pentru cei care 

vor fi infectați. 

Pacienții de la Spitalul Județean Ilfov, de exemplu, au fost mutați peste noapte în 

alte unități. Dimineață, cei care aveau programări la spital au aflat că unitatea 

devine spital COVID. 

De la începutul pandemiei, în România s-au înregistrat peste 41 de mii de infectări, 

iar numărul celor decedați a trecut de 2.100. 

La terapie intensivă a mai scăzut numărul celor internați, însă avem 25 de pacienți 

care au murit în ultimele 24 de ore. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 La cât ajung cheltuielile pentru un bolnav de COVID-19. Majoritatea 

românilor nu și-ar putea plăti factura spitalizării 

Spitalele au fost ajutate de autorități cu fonduri suplimentare 

Tratamentul pentru noul coronavirus presupune costuri greu de suportat pentru 

mulți români, dacă nu ar fi decontate de stat. Factura poate ajunge chiar și la 16 mii 

de lei de pacient, în funcție de gravitatea bolii și de cât de mult a stat persoana 

respectivă internată în spital. 

Transformarea unității medicale de la Târgu Cărbunești, județul Gorj, în spital-

suport COVID a afectat mult atât viața cadrelor medicale, cât și pe cea a 

locuitorilor care sunt arondați acestui spital.  

http://stiri.tvr.ro/alerta-la-dsp--o-angajata-a-directiei-a-fost-confirmata-cu-noul-coronavirus--ea-a-intrat-in-contact-cu-al--i-34-de-angaja--i_866447.html#view
http://stiri.tvr.ro/alerta-la-dsp--o-angajata-a-directiei-a-fost-confirmata-cu-noul-coronavirus--ea-a-intrat-in-contact-cu-al--i-34-de-angaja--i_866447.html#view
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/sanatate/la-cat-ajung-cheltuielile-pentru-un-bolnav-de-covid-19-majoritatea-romanilor-nu-si-ar-putea-plati-factura-1342636#highlight-1342636-1
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Oamenii sunt nevoiți acum să meargă la alte unități medicale, dacă urgența lor nu 

este legată de Covid-19. Managerul unității, Constantin Tîrziu, spune că abia fac 

față situației, din toate punctele de vedere. Medicii încep să cedeze, iar bugetul ce 

trebuie alocat tratamentelor pentru Covid oprește alte investiții. 

„Costurile sunt diferențiate pentru fiecare pacient în parte. Pentru pacienții 

asimptomatici costurile au fost mici, în jur de 700-800, costurile diferă pentru 

fiecare. Cifrele aici se mișcă. Pentru pacienții care au avut probleme, care au stat 

cel mai mult în secțiile de terapie intensivă sau pentru pacienții ale căror teste s-au 

negativat foarte târziu, costurile ajung și până la 160 de milioane, vorbesc de bani 

vechi”, a declarat Constantin Tîrziu, managerul spitalului Târgu Cărbunești. 

În medie, pentru fiecare bolnav de COVID, Spitalul de Urgență Târgu Cărbunești 

cheltuie 7.500-8.000 de lei. 

Și Spitalul Județean de Urgență din Gorj are probleme. În acest moment, 53 din 

cele 75 de locuri pentru pacienții cu COVID sunt ocupate. 

„În medie, pentru un pacient care petrece aproximativ 12 zile în unitatea noastră 

costurile de spitalizare ar fi undeva la 10.000 de lei, la care se mai adaugă costurile 

de hrană, analize și medicamentele, acestea sunt undeva pe la 2.000 de lei, ceea ce 

înseamnă că un total ar fi de 12.000 de lei noi”, spune Florin Nițu, purtătorul de 

cuvânt al Spitalului Județean Gorj. 

Spitalele au fost ajutate de autorități cu fonduri suplimentare 

Cum nimeni nu se aștepta la acest virus, banii spitalelor fuseseră trecuți în buget 

pentru alte investiții. Acum însă nu doar că investițiile din fonduri proprii au fost 

oprite, dar a fost nevoie și de fonduri din exterior. 

Consiliul Județean Gorj a alocat pentru Spitalul de Urgență din Târgu Cărbunești 

suma de 129.000 lei, pentru a cumpăra aparatură medicală. 

Pentru Spitalul de Urgență Gorj s-au dat din fondul de rezervă bugetară 120.000 lei 

pentru achiziționarea a cinci containere modulare pentru triajul pacienților. Tot din 

fondul de rezervă a fost alocată suma de 500.000 lei pentru materiale și 

echipamente de protecție. 
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„Până în momentul de față putem vorbi de 1.050.000 de lei, o sumă care reprezintă 

necesarul asigurării fondurilor pentru toate solicitările venite din partea SJU Târgu 

Jiu”, a declarat Oana Paloș, purtătoare de cuvânt a Consiliului Județean Gorj. 

În iulie, Consiliul Județean Gorj a mai alocat Spitalului Județean o cofinanțare de 

430.000 lei pentru aparatură medicală. La Gorj va fi luat încă un aparat de testare 

pentru Covid, numărul cererilor fiind foarte mare. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Avertismentul lui Nelu Tătaru: „Dacă unii dintre noi vor vrea cu tot 

dinadinsul, vom ajunge și la starea de urgență!” 

Trăim un episod pe care nu l-a dorit nimeni. O parte din vină o avem cu toții 

Ministrul Nelu Tătaru a transmis, joi seara, un avertisment dur: România ar putea 

ajunge în situația disperată care, acum câteva luni, se înregistra în Italia sau Spania. 

În plus, starea de urgență poate reveni, „dacă unii dintre noi vor încerca și vor vrea 

cu tot dinadinsul”, după cum a subliniat oficialul. 

Ministrul sănătății consideră că acum trecem printr-un alt episod al epidemiei, pe 

care nu și l-a dorit nimeni, iar pentru aceasta, „o parte din vină o avem cu toții”. 

Totuși, Nelu Tătaru consideră că situația nu este scăpată de sub control și încă mai 

sunt șanse ca în două-trei săptămâni curba infectărilor să se stabilizeze și apoi să 

înceapă să coboare. Pentru aceasta, toți trebuie să facem un efort, a subliniat Nelu 

Tătaru într-o intervenție telefonică, joi seara, la Antena 3. 

„Carantina o să o putem da la diverse localități când întrunesc niște criterii și 

avem o transmitere comunitară accentuată. Deocamdată, nu cred că ajungem la 

starea de urgență, dar dacă unii dintre noi vor încerca și vor vrea cu tot 

dinadinsul, vom ajunge la acea stare de urgență!” - a spus Nelu Tătaru, întrebat 

dacă în opinia sa, vom ajunge din nou la starea de urgență și la carantinare. 

„Mulți dintre noi trebuie să respecte niște reguli, altfel vom ajunge la 

suprapopularea sistemului medical și la acele imagini din Italia și Spania”, a 

adăugat ministrul.  

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/sanatate/avertismentul-lui-nelu-tataru-daca-unii-dintre-noi-vor-vrea-cu-tot-dinadinsul-vom-ajunge-si-la-starea-de-urgenta-1342625#highlight-1342625-1
https://www.antena3.ro/emisiuni/sinteza-zilei/nelu-tataru-la-sinteza-zilei-vom-ajunge-la-acea-stare-de-urgenta-578150.html
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Trăim un episod pe care nu l-a dorit nimeni. O parte din vină o avem cu toții 

Nelu Tătaru a făcut o caracterizare a momentului pe care îl traversează România și 

a enumerat factorii care au constribuit la această situație: 

„În opinia mea, situația nu a scăpat de sub control, numai că trăim un alt episod pe 

care nu l-a dorit nimeni. O parte din vină o avem cu toții, poate mai mare cei care 

nu au mai vrut să creadă că există așa ceva sau au uitat zilele și săptămânile, chiar 

lunile în care au stat închiși în casă, temători și uitându-se la televizor la ce se 

întâmplă în Spania și Italia. Suntem în acel moment în care ne uitam spre vamă ce 

va veni de sărbătorile pascale. 

Cam asta se întâmplă și astăzi, numai că astăzi avem niște măsuri de 

relaxare, avem o parte a populației care nu mai crede, avem niște factori 

decizionali care negativează cam tot ce s-a întâmplat în aceste patru luni luni și 

avem niște instigări la nerespectarea unor reguli. 

Suntem într-un moment în care avem de asigurat o capacitate de diagnostic și 

tratament a celor care sunt pozitivi și trăiesc boala, precum și un moment în care 

tot ce ar trebui să însemne direcție de sănătate publică să facă anchete 

epidemiologice, să identifice, să izoleze sau să carantineze, pentru ca boala să se 

desfășoare într-un cerc închis, pentru a avea o transmitere comunitară din ce în ce 

mai mică” - a explicat ministrul sănătății. 

„Am trecut mai ușor decât alții într-o primă etapă și poate plătim succesul nostru, 

alții crezând că n-a fost nimic. A venit un moment în care toți ar trebui să ne 

întoarcem și să apreciem ce-a fost în primele patru luni, munca unui corp medical, 

și să facem cu toții un efort, poate să revenim, în două săptămâni sau trei 

săptămâni, când se va consuma acest moment al bolii pentru cei care au în acest 

moment infecția, pe o pantă care să ne stabilizeze și apoi să meargă descendent” - a 

încheiat ministrul, într-o notă de optimism. 

(Sursa: Digi 24) 
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 O companie românească se pregătește pentru lansarea pe bursa americană 

UiPath, prima companie românească „unicorn”, devenită între timp „decacorn”,  se 

pregătește de lansarea pe bursa americană. Încă din februarie compania analizează 

acest pas, iar acum co-fondatorul Daniel Dines a anunțat că listarea ar putea să aibă 

loc anul viitor. Informația a fost dezvăluită într-un interviu pentru CNN.  

Fondatorul Daniel Dines a dat acum un termen clar pentru oferta publică inițială. 

Pandemia i-a crescut afacerile, iar acum UiPath are șansa sa devină și profitabilă, 

nu să trăiască din banii strânși de la investitori. 

Lansată în 2015, UiPath creează roboți programați să preia munca de tipul copy-

paste a angajaților, eliberându-i de sarcinile repetitive care îi solicită inutil. 

În urmă cu o săptămână, compania a atras o nouă finanțare de la un grup de 

investitori, obținând o evaluare de peste 10 miliarde de dolari, ceea ce o transformă 

din „unicorn” (denumire dată în momentul în care o companie primește o finanțare 

de un miliard de dolari - n.r.) în „decacorn”. Într-o altă rundă de finanțare a atras 

225 milioane de dolari, obținând o evaluare post-investiție de 10,2 miliarde de 

dolari.  

Nasdaq, bursa celor mai mari companii de tehnologie din lume, a felicitat 

compania UiPath, fondată de Daniel Dines şi Marius Tîrcă într-un apartament de 

pe strada Delea Veche din Capitală, după ce a ajuns la o evaluare de peste 10 

miliarde dolari, în urma celei mai recente runde de finanţare, potrivit Mediafax. 

Noua investiție va sprijini planurile firmei de a accelera procesele de automatizare 

în companii, astfel ca fiecare afacere să devină, în final, o afacere bazată pe 

software, spune Dines. Epidemia a evidențiat nevoia critică de automatizare a 

proceselor și asta într-un timp cât mai scurt.  

Înfiinţată în România în anul 2005 sub denumirea DeskOver şi redenumită UiPath 

în 2015, compania are printre clienţi entităţi precum CIA, forţele navale ale SUA, 

McDonald's Corp, Duracell şi Swiss Re. Compania a avut anul trecut venituri de 

360 milioane dolari şi a atras finanţare de la investitori precum Sequoia, CapitalG, 

Wellington Management, Sands Capital şi alţii. În 2018, a devenit primul 

„unicorn” din România, scrie Agerpres. 

https://www.mediafax.ro/economic/cea-mai-valoaroasa-companie-romaneasca-din-istorie-a-primit-felicitari-pe-wall-street-uipath-a-trecut-pragul-de-10-miliarde-de-dolari-19428313
https://www.agerpres.ro/economic-intern/2020/02/27/uipath-analizeaza-o-posibila-listare-initiala-la-bursa--456245
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(Sursa: Digi 24) 

 

Analiză: România nu mai poate fi ocolită ușor de tranzitul de gaze din 

regiune, odată ce gazoductul BRUA va fi gata 

Gazoductul BRUA, proiect de interes comunitar selectat și finanțat de Comisia 

Europeană cu un grant nerambursabil de 179,3 milioane euro nu va fi construit 

doar pentru gazele din Marea Neagră, ci are în vedere interconectarea statelor, 

diversificarea surselor și rutelor de transport gaze naturale din regiunea Mării 

Caspice către Europa Centrală, dar şi de la terminalele LNG din nordul Greciei, 

Revithoussa și din terminalul plutitor aflat în faza de proiect, de la Alexandropolis, 

scriu jurnaliștii de la Financial Intelligence. 

Aceste gaze vor fi preluate odată cu finalizarea interconectorului între Grecia și 

Bulgaria, respectiv dintre localitățile Komotini – Stara Zagora, un interconector de 

180 km, selectat PCI și finanțat de Comisia Europeană cu un grant foarte important 

ca valoare și care, după cum declarau înalte oficialități din Grecia și Bulgaria, va fi 

finalizat la sfârșitul anului 2020, după un deceniu de promisiuni ale autorităților 

din Grecia și Bulgaria. 

Această interconectare este parte din Coridorul Vertical, proiect susținut de 

Comisia Europeană prin DG Energy, unde la Bruxelles, la data de 12.12.2019, 

operatorii de transport și sistem din Grecia -DESFA, Bulgaria -

BULGARTRANSGAZ, România – TRANSGAZ, Ungaria – FGSZ, ICGB, au 

semnat un Memorandum de Înțelegere privind cooperarea și implementarea acestui 

coridor, pe infrastructurile existente sau în construcție. 

Mai mult, la începutul anului, premierul Ludovic Orban a spus că BRUA se poate 

interconecta chiar cu Turkstream, noua conductă rusească prin care Gazprom 

transportă gaze către Europa, ocolind Ucraina prin Marea Neagră. 

O declaraţie recentă a unui oficial ANRE potrivit căruia tarifele de transport al 

gazelor vor creşte anul viitor, după ce va fi dată în folosinţă conducta BRUA, însă 

nu există deocamdată cantităţi de gaze care să fie transportate prin acest gazoduct a 

creat rumoare în piaţa de energie. 

 

https://financialintelligence.ro/analisti-romania-nu-mai-poate-fi-ocolita-usor-de-tranzitul-de-gaze-din-regiune-odata-ce-gazoductul-brua-va-fi-gata/?fbclid=IwAR1mSYfejy_3_XHV3fu0UYdxJrHQ5Q270UPJhZT_xKY8tX3sgLbxJ6tRAYA
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Maria Mânicuţă, director pentru tarife de reţea energie electrică şi gaze naturale în 

cadrul Autorităţii Naţionale de Reglementare în Energie, a declarat: “În condiţiile 

în care nu am rezolvat încă problema investiţiilor din Marea Neagră, personal mă 

gândesc ce vom transporta prin această conductă. Mai ales că în paralel se dezvoltă 

prin Bulgaria o nouă conductă către partea vestică. (…) Ca atare, începând de anul 

viitor, în tarifele de transport al gazelor, Transgaz va începe să-şi recupereze 

investiţia, ceea ce va însemna o creştere a acestui tarif, în condiţiile în care nu vom 

avea un trafic de gaze. Sper să se găsească şi volume disponibile de gaze care să fie 

transportate prin această conductă, astfel încât povara acestei investiţii să nu fie 

doar a consumatorilor români, ci să existe şi companii care să transporte gaze”. 

Poziția conducerii ANRE, făcută publică într-o conferință organizată de o 

publicație respectabilă, în privința transportului de volume de gaze naturale prin 

gazoductul BRUA, care confundă transportul de gaze cu traficul de gaze, este 

inoportună la acest moment, naște multe controverse și interpretări în ceea ce 

privește rolul și atribuțiile unui reglementator, potrivit unor surse din piaţa de 

energie. Mai mult, pentru Transgaz, societate listată la Bursa de Valori București, 

această declarație poate aduce atingere capitalului său de imagine și afectează 

gradul de încredere al investitorilor în tranzacționarea acțiunilor companiei. 

În prezentarea investiţiei BRUA, proiect de importanță strategică declarat şi 

finanţat parţial de Comisia Europeană, se spune: “În regiune, BRUA faza 1 face 

parte din “Coridorul Vertical”, care se va conecta cu TAP, parte din Coridorul 

Sudic, preluând gazele din zona Mării Caspice și a terminalului LNG de la 

Revithoussa, cu terminalul plutitor din zona Alexandropolis și are ca scop întărirea 

securității alimentării cu energie în Europa Centrală, de Est și Balcani, inclusiv 

Republica Moldova,prin diversificarea surselor regionale de gaze naturale”. 

La nivel național, Proiectul BRUA faza 1 va permite României să importe gaze din 

surse diversificate în caz de necesitate, tranzitul acestora către Hub-ul de la 

Baumgarten, precum și preluarea gazelor naturale din perimetrele off shore din 

Marea Neagră ce vor fi exploatate. În consecință, conducta a fost proiectată și 

construcția aproape finalizată în toamna aceasta, în sistem reverse flow, astfel încât 

gazul să poată circula atât către Bulgaria cât și către Ungaria, în 

funcție de cererea pieței. 
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După cum se vede, gazele din Marea Neagră nu sunt primordiale pentru BRUA 

faza 1, care este un proiect de securitate a aprovizionării cu gaze naturale, iar 

BRUA faza 2 este un proiect comercial. 

Pe teritoriul României, Transgaz a lucrat intens la acest proiect, care va fi finalizat 

în acest an, potrivit autorităţilor. Oare pe cine deranjează finalizarea BRUA de pe 

teritoriul României? 

România nu mai poate fi ocolită ușor de tranzitul de gaze din regiune, odată ce 

gazoductul BRUA faza 1 va fi gata, potrivit unor analişti din piaţa de energie. 

Evident că această investiţie, care ar putea reduce dependenţa de gazul rusesc, a 

nemulţumit Rusia, dar şi unele ţări “prietene” din regiune, cum ar fi Ungaria, 

Bulgaria, etc care, prin acţiuni şi declaraţii belicoase, tot încearcă să pună beţe-n 

roate proiectului BRUA. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Pentru prima dată în ultimii 20 de ani, numărul salariaţilor a depăşit in 

februarie 2020 numărul pensionarilor, dar pandemia a reversat trendul. 

Există însă discrepanţe majore - în Teleorman sunt 16 pensionari la 10 

salariaţi, iar în Ilfov sunt 4 pensionari la 10 salariaţi 

„Înainte de pandemie, România avea o ofertă largă de locuri de muncă, existau 

planuri de creştere în majoritatea companiilor româneşti, piaţa în general era în 

creştere.“ 

Numărul salariaţilor l-a întrecut pe cel al pensionarilor înainte de debutul 

pandemiei de COVID-19 pe teritoriul României, conform statisticilor de la 

Ministerul Muncii şi de la Institutul Naţional de Statistică, o performanţă la care 

economia locală nu a mai ajuns în ultimii 20 de ani. 

„Înainte de pandemie, România avea o ofertă largă de locuri de muncă, existau 

planuri de creştere în majoritatea companiilor româneşti, piaţa în general era în 

creştere.  
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Ar fi extrem de benefic dacă am avea în mod constant un număr cât mai mare de 

angajaţi în comparaţie cu numărul de pensionari, presiunea bugetară ar fi mai 

redusă“, a spus pentru ZF Sorina Donisa, CEO al firmei de recrutare şi închiriere 

de forţă de muncă în regim temporar APT Resources & Services, parte a Prohuman 

Grup. 

Astfel, în luna ianuarie a acestui an numărul total de salariaţi activi din economie a 

fost de 4,99 milioane de persoane, pe când numărul de pensionari a fost de 4,95 

milioane de persoane. În februarie, numărul de angajaţi a continuat să crească, iar 

cel al pensionarilor a continuat să scadă, ajungând la 4,94 milioane. 

„Sunt 9 pensionari pentru 10 salariaţi, pe medie naţională, dar există discrepanţe 

majore între judeţe – unele cu un număr de salariaţi deosebit de mic. Astfel, 

conform cifrelor INS, în Teleorman sunt 16 pensionari la 10 salariaţi, în Botoşani 

14 pensionari pentru 10 salariaţi, în timp ce în Ilfov sunt abia 4 pensionari la 10 

salariaţi“, explică Raluca Pârvu, business manager în cadrul BPI Group, companie 

de consultanţă în management şi resurse umane. 

În lunile februarie şi martie ale anului 2020, numărul total al salariaţilor a fost în 

continuare mai mare faţă de cel al pensionarilor din economie, însă din luna aprilie, 

odată ce efectele crizei sanitare au început să fie vizibile în economie, numărul 

pensionarilor l-a depăşit din nou pe cel al salariaţilor.   

„Numărul salariaţilor activi a suferit o evoluţie neaşteptată începând cu luna 

martie, din cauza situaţiei pandemice“, spune Raluca Pârvu. 

În aprilie 2020 au fost puţin peste 4,908 milioane de salariaţi în economia locală, 

cu 67.700 mai puţini decât în luna precedentă, pe când numărul pensionarilor a 

crescut cu 600 comparativ cu luna martie şi a ajuns la 4,944 milioane. 

România are aproape 5 milioane de salariaţi la o populaţie de circa 20 de milioane 

de locuitori, pe când ţări precum Cehia sau Ungaria au 5 milioane de angajaţi la o 

populaţie de 10 milioane de locuitori. 
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(Sursa: zf.ro) 
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 Studiu: Europa de Est ar putea deveni o alternativă la China. Producţia 

naţională a ţărilor europene ar putea înlocui 10% din semiprodusele şi 

produsele finale importate din China 

Ţările Europei Centrale şi de Est sunt bine poziţionate pentru a deveni o alternativă 

la China pentru companiile care încearcă să-şi diversifice furnizorii de la criza 

sanitară, relevă un studiu realizat de Coface, potrivit Le Figaro. 

În contextul pandemiei, companiile au realizat cât de dependente sunt de China, de 

departe principalul furnizor mondial în multe sectoare de activitate. 

În loc de a-şi reloca în întregime producţia, o ipoteză „puţin probabilă“ potrivit 

Coface (din cauza costului forţei de muncă, disponibilităţii competenţelor sau 

concentraţiei materiilor prime), companiile vor încerca o diversificare. 

În această perspectivă, „estimăm că Europa Centrală are o mulţime de atuuri pentru 

a beneficia de aceste noi strategii de diversificare“, explică Julien Marcilly, 

economist-şef Coface. 

Atuuri tradiţionale cum ar fi un cost al forţei de muncă mai puţin ridicat, 

proximitatea geografică faţă de Europa de est şi un cadru juridic comun au permis 

regiunii să atragă în ultimii aproximativ 20 de ani un volum ridicat de investiţii 

străine în sectorul manufacturier, în special în industria auto. 

Aici se pot adăuga „progresele realizate în ceea ce priveşte digitalizarea şi 

robotizarea“, dar şi „pregătirea tinerilor pentru meserii cu înaltă calificare“. 

Aceste ţări, Polonia, Cehia, Slovacia în principal, sunt bine poziţionate pentru a 

atrage investiţii străine în sectorul serviciilor, în timp ce ţările din Balcani, cu 

Serbia în frunte, sunt capabile să atragă investiţii în sectorul manufacturier. 

Un studiu recent realizat de Institutul Economic Polonez (PIE) indica faptul că 

Polonia ar putea profita de pe urma unei modificări a rutelor comerciale în urma 

pandemiei, experţii institutului estimând că ţara ar putea câştiga peste 8 miliarde de 

dolari anual în urma relocării producţiei din China, potrivit The First News. 

Potrivit calculelor specialiştilor PIE, în cele mai optimiste condiţii producţia 

naţională a ţărilor europene ar putea înlocui 10% din semi-produsele şi produsele 

finale importate din China. 
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„O nouă etapă a globalizării“, delocalizarea serviciilor riscă să fie accelerată de 

telemuncă. Într-adevăr, pandemia a relevat faptul că „numeroase meserii pot fi 

făcute de acasă, ceea ce înseamnă că acestea pot fi localizate în alte părţi decât în 

ţările unde erau localizate iniţial“, se remarcă în studiul Coface. O situaţie care ar 

putea „antrena relocalizări sau delocalizări în sectoarele ingineriei, informaticii sau 

în serviciile legate de tehnologia informaţiei“. 

Acest lucru nu se va întâmpla însă peste noapte, remarcă Julien Marcilly. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Klaus Iohannis, dupa inaugurarea unui nou comandament NATO in 

localitate Cincu: "Este important sa oferim securitate aliatilor si partenerilor 

nostri" 

Presedintele Klaus Iohannis, ministrul Apararii Nationale, Nicolae Ciuca, si seful 

Statului Major al Apararii, general-locotenent Daniel Petrescu, au participat, joi, 23 

iulie, la ceremonia de infiintare a Comandamentului Corpului Multinational Sud-

Est (MNC-SE), care are loc la Centrul National de Instruire Intrunita (CNII) 

"Getica" din localitatea brasoveana Cincu. 

 

Exercitiul, la care au participat aproximativ 1.000 de militari si peste 200 mijloace 

tehnice, are ca scop perfectionarea procesului de integrare a capabilitatilor militare 

pentru executarea sincronizata a unor actiuni complexe. Exercitiul isi propune, 

totodata, verificarea starii de operativitate a structurilor din subordine, fara 

parcurgerea etapelor de planificare obisnuite pentru organizarea unui exercitiu la 

acest nivel, si urmareste ca, in termen de cinci zile de la notificare, structurile din 

subordine sa fie in masura sa-si demonstreze capacitatea de lupta in context 

interarme, multi-domeniu si intrunit, precizeaza Ministerul Apararii. 

 

"In primul rand, dati-mi voie sa spun felicitari tuturor militarilor care au fost 

implicati in organizarea si punerea in practica a acestui exercitiu, un exercitiu care 

ne-a demonstrat ca Armata noastra se poate pregati in orice conditii si poate sa aiba 

rezultate dintre cele mai bune. 

 

https://ziare.com/klaus-johannis/
https://ziare.com/nicolae-ciuca/ministrul-apararii-stiri/
https://ziare.com/nicolae-ciuca/
https://ziare.com/stiri/militari/
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A fost un exercitiu impresionant si nota deosebita a fost data de faptul ca a fost un 

exercitiu cu alarmare intr-un termen scurt. Totusi, impresionant cum au reusit 

fortele sa lucreze impreuna. Se vede ca de la comanda pana la executie lucrurile 

functioneaza foarte bine. 

 

Vreau sa mentionez ca a fost un moment special acela cand am inmanat drapelul 

noii unitati cu statut NATO, Comandament de Corp Multinational de Sud-Est. Este 

o unitate noua si, dupa cum stim, o unitate militara prinde viata in momentul in 

care primeste drapelul. Acest lucru s-a intamplat astazi, aici, in poligonul de la 

Cincu. 

 

Aceasta unitate a fost propusa de noi in 2018. Ideea a fost agreata imediat de toti 

ceilalti aliati si iata ca, dupa putin timp deja, aceasta unitate va functiona in 

Romania. 

 

Acest exercitiu de astazi si predarea drapelului unitatii NATO dovedesc ca pentru 

Romania este, sigur, important sa fie parte din NATO ca sa fie aparata, dar, in 

acelasi timp si cu aceeasi valenta, este important sa oferim securitate aliatilor si 

partenerilor nostri.", spus Klaus Iohannis in cadrul ceremoniei. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Neconcordante intre raportul Agentiei Nationale Impotriva Traficului de 

Persoane si Raportul Departamentului de stat al SUA 

Doua rapoarte, aceeasi problema, dar rezultate total diferite. Traficul de persoane 

in tara noastra a fost analizat atat de Departamentul de stat al SUA, cat si de 

Agentia Nationala Impotriva Traficului de Persoane, insa datele par sa se bata cap 

in cap. 

 

Departamentul de stat al SUA consemneaza intr-un raport emis in luna iunie, 2020, 

privind traficul de persoane, ca Guvernul Romaniei nu indeplineste standardele 

minime in ceea ce priveste eliminarea traficului de persoane, ca Romania ramane o 

sursa principala pentru traficul in scopuri sexuale sau prin munca in Europa, iar 

copiii reprezinta aproape 50% dintre victimele identificate ale traficului de 

https://ziare.com/stiri/securitate/
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persoane. Datele prezentate in raport din perioada cand premier era Viorica 

Dancila, iar la carma MAI se afla Carmen Dan. 

 

Guvernul Orban, aflat in functie la data emiterii raportului, a anuntat ca Ministerul 

Afacerilor Interne (MAI) a luat nota de raportul Departamentului de Stat al SUA 

cu privire la prevenirea si combaterea traficului de persoane in 2019 si lucreaza 

permanent pentru reducerea acestui fenimen, astfel ca evaluarea pe acest an sa fie 

pozitiva, a declarat ministrul Marcel Vela. 

 

Raportul din 2020 privind activitatea din anul anterior este al treila raport negativ 

consecutiv pe care Romania il primeste pe aceasta tema. 

Institutia responsabila pentru rezultatul negativ primit este Agentia Nationala 

Impotriva Traficului de Persoane. 

 

Ce spune Departamentul de Stat SUA despre situatia Romaniei si ce se arata in 

raportul ANITP 

 

Ziare.com a analizat atat raportul Departamentului de Stat, cat si raportul emis de 

ANITP. 

 

1. Eforturile Romaniei 

 

ANITP: "Din perspectiva Romaniei, eforturile structurilor antitrafic, din anul 2001 

si pana in prezent se reflecta in mii de condamnari, sute de grupari infractionale 

organizate destructurate si pedepse foarte mari aplicate de instante. 

 

Faptul ca gruparile infractionale mari, organizate, clasice, care actionau 

prin violenta au fost destructurate si membrii lor se afla in cursul executarii 

pedepselor este o dovada a eforturilor si eficientei structurilor antitrafic, aceste 

actiuni eliminand totodata din spatiul public membrii acestor grupari, care se afla 

in cursul executarii pedepselor. 

 

 

https://ziare.com/vasilica-viorica-dancila/
https://ziare.com/vasilica-viorica-dancila/
https://ziare.com/carmen-dan/
https://ziare.com/marcel-vela/
https://ziare.com/stiri/violenta/
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Raportul Departamenului de Stat: "Autoritatile au diminuat eforturile de aplicare a 

legii. Articolele 210 si 211 din Codul Penal incriminau traficul de persoane in 

scopuri de exploatare sexuala si munca fortata si prevedeau pedepse cu inchisoarea 

intre 3 si 10 ani, suficient de severe si, in ce priveste traficul de persoane in scopuri 

de exploatare sexuala, proportionale cu pedepsele prevazute pentru 

alte infractiuni grave, cum este violul. 

 

Autoritatile romane au deschis 695 de noi cazuri de trafic de persoane in 2018, fata 

de 675 in 2017 si 864 in 2016. Procutorii au pus sub urmarire penala 399 de 

suspecti de trafic de persoane (362 in 2017, 358 in 2016). Instantele au condamnat 

130 de traficanti in 2018, numar care a continuat scaderea anuala de la 222 (in 

2017) si de la 472 in 2016. 37 de traficanti condamnati (29%) au primit pedepse cu 

suspendare; restul traficantilor au primit pedepse cu inchisoarea intre 1 si peste 10 

ani. 

 

Adesea, autoritatile i-au acuzat pe suspectii de trafic de persoane pentru alte 

infractiuni, precum proxenetism. Sistemul scindat de semnalare a cazurilor a 

afectat eficienta politiei si coordonarea cu anchetele si urmarirea penala." 

 

2. Implicarea functionarilor publici 

 

ANITP: "In cazuistica instrumentata in legatura cu traficul de persoane, au fost 

investigate si cazuri in care functionari publici au fost implicati in infractiuni de 

trafic de persoane ori infractiuni conexe acestora, precum proxenetism ori folosirea 

serviciilor unei persoane exploatate. Astfel de situatii reprezinta totusi o mica 

pondere din numarul total al cazurilor de trafic de persoane." 

 

Raportul Departamenului de Stat: "Observatorii au semnalat coruptie endemica si 

presupusa complicitate la infractiuni de trafic de persoane a functionarilor 

guvernamentali, in special functionari care au exploatat minori aflati in centre de 

plasament de stat si au actionat in complicitate cu traficantii. Se pare ca directorul 

unui centru de plasament de stat dintr-un oras din sudul Romaniei a traficat in 

scopuri de exploatare sexuala copiii aflati in grija sa. Cu toate acestea, autoritatile 

nu au raportat cazuri de anchetare, punere sub urmarire penala sau condamnare a 

unor functionari pentru complicitate la trafic de persoane. " 

https://ziare.com/stiri/infractiuni/
https://ziare.com/stiri/trafic/
https://ziare.com/stiri/coruptie/
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3. Cooperarea internationala 

 

ANITP: "In instrumentarea cauzelor penale in domeniul traficului de persoane, pe 

plan international, D.C.C.O., la nivel central si teritorial, a cooperat cu autoritatile 

corespondente din tarile de exploatare, in cadrul unor Joint Investigation Team - 

JIT (echipe comune de ancheta), fiind inregistrat un progres semnificativ in ultimii 

ani. 

Pana in prezent ofiterii din cadrul structurilor de combatere a traficului de persoane 

au fost implicati in 45 de astfel de investigatii comune, iar in anul 2018, in 9 dintre 

acestea s-au desfasurat operatiuni comune simultane pe teritoriul statelor 

semnatare, ceea ce situeaza Romania pe primul loc in Europa, din punct de vedere 

al numarului de acorduri de echipe comune de ancheta semnate. 

 

In materia extradarii, au fost formulate, in cursul anului 2018, 4 extradari active si 

a fost receptionata o cerere de extradare din partea unui alt stat." 

 

Raportul Departamentului de Stat: "Autoritatile au participat in 2018 in 36 de 

echipe de anchetatori cu omologi europeni, insa nu au extradat niciun suspect de 

trafic de persoane, fata de 44 in 2017." 

 

4. Identificarea victimei 

 

ANITP: "In anul 2007 a fost elaborat primul instrument formal destinat 

identificarii victimelor traficului de persoane si referirii acestora, prin care s-a 

urmarit adoptarea unui raspuns comun si integrat, de catre toate institutiile si 

organizatiile implicate in identificarea, protectia si asistenta victimelor, indiferent 

de institutia sau organizatia cu care acestea intrau in contact, pentru prima data - 

Mecanismul National de Identificare si Referire a victimelor (MNIR) 

 

Pornind de la insuficientele sesizate si pe baza informatiilor colectate in cadrul 

grupurilor de lucru, a fost elaborat un set de instrumente practice pentru 

implementarea a MNIR, care ajuta specialistii implicati in identificarea si referirea 

victimelor traficului de persoane.  

https://ziare.com/carmen-dan/ministru-de-interne/neconcordante-intre-raportul-agentiei-nationale-impotriva-traficului-de-persoane-si-raportul-departamentului-de-stat-al-sua-1621068
https://ziare.com/stiri/ancheta/
https://ziare.com/stiri/investigatii/
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Aceasta varianta imbunatatita reorganizeaza si completezea informatiile din cadrul 

MNIR existent si aduce clarificari cu privire la aspectele care adeseori produceau 

confuzii, introducand obstacole in luarea celor mai bune masuri, in situatii date." 

 

Raportul Departamentului de Stat: "In cursul perioadei de raportare, cu sprijinul 

ONG-urilor, Agentia Nationala Impotriva Traficului de Persoane (ANITP) a 

elaborat noi proceduri pentru aplicare in 2019. Observatorii au raportat faptul ca 

autoritatile nu au identificat anticipat victimele, in special in locuri cheie precum 

centrele de plasament, iar identificarea a avut loc in general dupa demararea unei 

anchete penale. Observatorii au semnalat de asemenea faptul ca autoritatile au 

amendat persoanele implicate in activitati de prostitutie, chiar daca acestea erau 

minore, fara a cauta indicii de trafic de persoane. " 

 

5. Pregatire profesionala 

 

ANITP: Formarea profesionala a specialistilor care intervin in diferitele zone de 

"administrare" a multiplelor dimensiuni ale fenomenului traficului de persoane 

(combatere, prevenire, asistenta victimelor, cercetare, monitorizare, elaborarea 

politicilor, cooperare internationala, etc.) ramane una dintre componentele cheie 

avute in vedere de autoritatile romane responsabile, precum si de catre 

organizatiile neguvernamentale (ONG), in ansamblul dispozitivului national anti-

trafic. 

 

Institutul National al Magistraturii asigura formarea profesionala continua a 

judecatorilor si procurorilor. INM a pus in ultimii ani accentul pe pregatirea 

judecatorilor si procurorilor cu privire la modificarile legislative majore din 

sistemul legal romanesc, aduse de intrarea in vigoare a noilor coduri - civil, penal, 

de procedura civila si de procedura penala. 

 

In domeniul combaterii traficului de persoane si, implicit a traficului de minori, 

structurile Politiei Romane au trecut printr-un proces de specializare de 18 ani deja, 

de la momentul la care a aparut legislatia antitrafic. 

 

 

https://ziare.com/stiri/proces/
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Raportul Departamentului de Stat: Vidul de cunostinte a limitat eforturile de 

punere sub urmarire penala. ONG-urile au semnalat ca multor politisti si judecatori 

le lipsesc pregatirea specializata si sensibilitatea necesare in cazurile de trafic de 

persoane in scop de exploatare sexuala si in aspectele privind traficul de persoane, 

inclusiv o intelegere de baza a traficului de persoane. 

 

In general, judecatorii nu au tratat prostitutia si traficul in scop de exploatare 

sexuala ca infractiuni diferite, ceea ce a avut efecte negative asupra pedepselor 

aplicate infractorilor si a compensatiilor acordate victimelor. 

 

In plus, observatorii au criticat frecvent politia - in special din zonele rurale si din 

orasele mici - pentru neconstientizarea potentialului de exploatare prin prostitutie, 

ceea ce a dus la neidentificarea semnelor de utilizare a fortei, fraudei si coercitiei 

asupra persoanelor care practica prostitutia, inclusiv a minorilor. 

 

Desi au folosit in majoritate fonduri din donatii pentru pregatirea politistilor si a 

procurorilor, autoritatile au organizat in perioada cuprinsa in raport, o serie de 

programe de pregatire pe tema luptei impotriva traficului de persoane, pentru 25 de 

membri ai politiei de frontiera. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Republica Moldova – cel mai mare beneficiar de fonduri europene din 

vecinătatea estică. România – principalul partener al RM 

De la independența Republicii Moldova din 27 august 1991 până în prezent, 

Uniunea Europeană împreună cu statul român au dat dovadă de unitate prin faptul 

că au adus un aport financiar semnificativ de circa 4 miliarde de euro, dintre 

care aproape jumătate au fost fonduri nerambursabile, pentru a pune umărul la 

tranziția Republicii Moldova dintr-un stat sovietic într-unul european, care 

urmărește să adere într-o bună zi la Uniunea Europeană. Cifra de 4 miliarde de 

euro, care se traduce în asistență europeană, depășește bugetul total al Republicii 

Moldova pentru anul 2020. 

https://ziare.com/stiri/frontiera/
https://mf.gov.md/sites/default/files/Bugetul%20cetatenilor%202020.pdf
https://mf.gov.md/sites/default/files/Bugetul%20cetatenilor%202020.pdf
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Potrivit unui studiu realizat de Institutul Republican Internaţional, cetăţenii 

moldoveni sunt de părere că Uniunea Europeană a investit cel mai mult în 

Republica Moldova (47% din investițiile totale). Pe locul doi s-a clasat Rusia, cu 

27%, pe locul trei – SUA, cu 5%, iar România – abia pe ultimul loc, cu 4%. La 

rezultatele acestui sondaj de opinie a reacționat ambasadorul României în 

Republica Moldova, Daniel Ioniță, care argumentează că nu a văzut nicăieri 

panouri sau mesaje în presă unde să fie menționate proiectele realizate în 

Republica Moldova cu finanțare rusească. 

În realitate lucrurile stau altfel, iar acest articol își propune să aducă la cunoștința 

cetățenilor Republicii Moldova (care sunt beneficiarii direcți ai acestor proiecte), 

detalii cu privire la aportul economic dezinteresat al Uniunii Europene. Își propune 

de asemenea să expună proiectele în care au fost investiți banii contribuabililor 

europeni și respectiv români și să le prezinte donatorilor, proiectele finanțate din 

banii acestor contribuabili și a le demonstra ce nu a mers bine. Acestea fiind spuse, 

o chestiune este esențială –Republica Moldova este cel mai mare beneficiar de 

fonduri din partea Uniunii Europene pe cap de locuitor din întreaga 

vecinătate estică. Această realizare se datorează fără îndoială atât apartenenței 

Republicii Moldova la Parteneriatul Estic (din mai 2009), cât și Acordului de 

Asociere și de Liber Schimb semnat cu Uniunea Europeană în 2014. 

Cu toate acestea majoritatea proiectelor materializate cu ajutorul fondurilor 

europene nu sunt cunoscute publicului larg, cetățenilor Republicii Moldova. Asta 

se întâmplă din mai multe considerente, însă cu precădere din cauza faptului că 

mediatizarea unor astfel de proiecte este, de multe ori, una superficială. În 

majoritatea cazurilor, la inaugurarea proiectelor europene, dar mai ales a celor 

locale, primarul localității și membrii partidelor de guvernământ își asumă toate 

creditele, omițând să specifice din ce fonduri a fost renovată o nouă școală sau 

datorită căror parteneri externi au fost posibile reparațiile a sute de grădinițe. 

Principalul partener de export și import al Republicii Moldova este în mod 

incontestabil un stat membru al Uniunii Europene – România. 

Uniunea Europeană reprezintă un bazin de 70% pentru exporturile moldovenești, 

dintre care 30% sunt exporturi moldovenești către România.  

https://unimedia.info/ro/news/2477e8fb341b08d2/romania-va-fi-foarte-atenta-cu-cine-va-lucra-in-moldova-ambasadorul-daniel-ionita-americanii-fac-drumuri-romanii-fac-gradinite-iar-moldovenii-voteaza-cu-rusia.html
https://www.eu4moldova.md/en
https://www.eu4moldova.md/en
https://www.eu4moldova.md/en
https://statistica.gov.md/category.php?l=en&idc=336
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O chestiune surprinzătoare este cifra exporturilor Transnistriei în Uniunea 

Europeană totalizând  70%, dintre care principalul importator al produselor 

transnistrene este chiar România care are o pondere de peste 25 la sută. Acest 

fenomen a ajutat semnificativ la evitarea unui colaps economic al regiunii din 

stânga Nistrului, deoarece în ultimii 10 ani Federația Rusă nu mai este principalul 

partener economic al Transnistriei, cel puțin nu oficial. 

Pentru a înțelege mai bine ponderea asistenței europene și românești pentru 

calitatea vieții cetățenilor Republicii Moldova, voi prezenta punctual cele mai 

semnificative investiții. 

Împrumuturile nerambursabile oferite de Uniunea Europeană au fost mereu foarte 

așteptate în Republica Moldova. Pentru a le primi, statul moldovean a trebuit 

mereu să avanseze cu reformele, una dintre condițiile necesare pentru obținerea 

acestor împrumuturi, atât de vitale pentru supraviețuirea economiei. 

În ceea ce privește Întreprinderile Mici și Mijlocii din Republica Moldova, în 

ultimii 15 ani acestea au beneficiat de asistență de peste 60 milioane euro. Acest 

suport le-a permis să își extindă propriile activități, dar și să-și modernizeze 

activitatea economică la nivelul standardelor europene. 

Un total de 700 de kilometri de drum au fost sau vor fi reabilitați pe teritoriul 

dintre Prut și Nistru cu ajutorul banilor europeni, în pofida faptului că acest 

teritoriu nu are niciun kilometru de autostradă. 

De asemenea, transportul în comun din cele mai mari orașe din Moldova, Chișinău 

și Bălți, a fost îmbunătățit prin achiziționarea a 125 de troleibuze moderne exclusiv 

din fonduri europene, pentru a corespunde celor mai înalte standarde europene. 

O altă redută a colaborării dintre Republica Moldova și Uniunea Europeană sunt 

acordurile de înfrățire între localitățile moldovenești și cele europene. Numai cu 

localitățile românești există peste 500 astfel de acorduri de înfrățire, care permit 

Republicii Moldova o dezvoltare locală mult mai avansată, oferind noi posibilități 

de finanțare și apropiere de UE. În municipiile Cahul și Ungheni a fost lansat un 

nou proiect pilot de colaborare strânsă cu Uniunea Europeană, în valoare de 24 

milioane de euro, pentru reabilitarea economică a acestor regiuni-cheie prin 

consolidarea coeziunii economice. 

https://moldova.europalibera.org/a/29969820.html
https://moldova.europalibera.org/a/29969820.html
https://eeas.europa.eu/delegations/moldova/82137/node/82137_ro
https://www.eu4moldova.md/ro/content/regiuni-%C8%9Bint%C4%83-ue-cahul-%C8%99i-ungheni-abilitarea-economic%C4%83-inclusiv%C4%83-regiunilor-%C8%9Bint%C4%83-din
https://www.eu4moldova.md/ro/content/regiuni-%C8%9Bint%C4%83-ue-cahul-%C8%99i-ungheni-abilitarea-economic%C4%83-inclusiv%C4%83-regiunilor-%C8%9Bint%C4%83-din
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Printre proiectele cu cel mai mare impact, atât economic cât și social, pe lângă cele 

realizate din fonduri europene, se regăsesc și cele realizate prin intermediul 

asistenței economice românești, conform Tratatului de Cooperare Strategică 

semnat între părțile române și moldovenești. 

O chestiune mai puțin cunoscută o reprezintă finalizarea proiectului de 

reconstrucție a satului Cotul Morii aproape de la zero. Aflat pe malul moldovenesc 

al Prutului, acest sat a fost reabilitat exclusiv din ajutor umanitar românesc. Pentru 

acest proiect au fost alocate 8 milioane de euro pentru reconstruirea caselor 

inundate în anul 2010. Acest proiect reprezintă un exemplu de solidaritate a 

statului român față de statul moldovean, demonstrând că România poate gestiona 

cu brio programe de asistență externă. 

Totuși, ce poate fi mai palpabil pentru cetățeanul moldovean decât construcția a 

aproape o mie grădinițe pentru copii în toate raioanele (județele) țării? Strategia 

României este aceea de a aduce mai aproape Republica Moldova de vectorul 

european prin educarea copiilor, elevilor și studenților. Când se investesc peste 26 

milioane de euro în renovarea a aproape o mie de grădinițe, gândirea este clar una 

orientată spre viitor, un viitor european pentru cetățenii moldoveni. În același timp, 

elevii și studenții basarabeni beneficiază anual de burse de studiu în România în 

valoare totală de 16-19 milioane de euro. 

La nivel de unități de transport, un exemplu elocvent de asistență economică din 

partea României îl reprezintă donațiile de microbuze școlare pentru elevi, 200 la 

număr, care au fost repartizate în toată țara. Această donație, în valoare totală de 

circa 6 milioane de euro, a fost realizată în două tranșe, în 2014 și apoi în 2017. 

În ceea ce privește activitatea SMURD (Serviciul Mobil de Urgență, Reanimare și 

Descarcerare – serviciu care a fost adus în Republica Moldova cu sprijin 

românesc), în Republica Moldova, aceasta a început în anul 2014, iar de atunci 

până în prezent au fost efectuate peste 13.000 de intervenții terestre și aeriene 

medicale. Scopul primordial al serviciului a fost mereu acela de a transfera 

echipajul medical la locul unde se află un pacient în stare critică, în vederea 

acordării de asistență medicală de urgență.  
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Acest proiect a contribuit semnificativ la îmbunătățirea serviciilor de urgență 

moldovenești, mai ales prin crearea infrastructurii de frontieră pentru intervențiile 

transfrontaliere aero-medicale atât de necesare. 

La nivel de restaurări/construcții a unor clădiri cu importanță simbolică și 

identitară pentru Republica Moldova, asistența europeană și cea românească e 

nelipsită. Un exemplu în acest sens este Conacul Manuc Bey din Hâncești, unul 

dintre simbolurile istoriei moldovenești. Acesta a fost renovat în totalitate prin 

intermediul programului operațional comun „România-Ucraina-Republica 

Moldova”, în valoare de peste 2 milioane de euro. Aceste fonduri au fost utilizate 

și pentru restaurarea complexului de mănăstiri Elena Ioan Cuza din România, 

precum și pentru renovarea conacului Blesciunov din Ucraina. 

O altă acțiune de asistență o reprezintă reabilitarea unei clădiri a Liceului româno-

francez „Gheorghe Asachi” din Chișinău, realizată cu sprijinul Primăriei Sectorului 

1 a Municipiului București. Costul total al serviciilor de renovare a fost de peste 

3,6 milioane de euro, dintre care 95 la sută a fost acoperit de partea română. 

De asemenea, Primăria Sectorului 1 din București a oferit un sprijin de aproape un 

milion de euro pentru reconstrucția scărilor de granit din Parcul Valea Morilor din 

Chișinău. Un alt milion de euro a fost oferit Republicii Moldova de către 

autoritățile române pentru restaurarea Muzeului Național de Artă al Moldovei. De 

același suport s-a bucurat și parcul “Alunelul” din Chișinău, proiectul de reparație 

fiind finanțat cu 846 mii de euro de către Primăria Sectorului 6 din București. 

Un alt grant asemănător, în valoare de 1 milion de euro, a fost oferit de Guvernul 

României pentru renovarea Sălii cu Orgă din Chișinău, mai exact pentru renovarea 

fațadei, acoperișului și demisolului. 

Primul teatru construit de la independența Republicii Moldova până în prezent a 

fost ridicat din temelii din banii Guvernului României, proiectul fiind realizat cu 

ajutorul celor 800 mii de euro oferiți de partenerii români. 

Aproape un million de euro a fost oferit de Ministerul Educației, Culturii și 

Cercetării din România pentru construcția unei clădiri care găzduiește singura 

instituție de învățământ cu predare în limba română din Comrat, Găgăuzia.. 

https://www.eu4moldova.md/ro/content/dezvoltarea-turismului-transfrontalier-prin-promovarea-conacului-manuc-bey-complexului
https://www.eu4moldova.md/ro/content/dezvoltarea-turismului-transfrontalier-prin-promovarea-conacului-manuc-bey-complexului
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Luate individual aceste proiecte pot părea prea mici pentru a fi promovate 

publicului larg, însă anume aceste proiecte care individual sunt în valoare de 

doar un milion de euro, însumate reprezintă un aport semnificativ pentru 

cetățenii Republicii Moldova, aport care este de necontestat. 

Un alt proiect cu componentă strategică este gazoductul Iași-Ungheni, în valoare 

de peste 9 milioane de euro, care a fost conceput pentru a spori securitatea 

energetică a Republicii Moldova, precum și pentru a asigura o competitivitate atât 

necesară pe piața energetică a ambelor state: Republica Moldova și România. 

Prin această interconectare de gaze între Republica Moldova și Uniunea 

Europeană, se dorește reducerea dependenței de gazul rusesc. Această 

interconectare ar fi un prim pas de succes care ar deschide drumul către o 

dezvoltare ulterioară și în alte sectoare, spre exemplu tranziția ecartamentului 

șinelor ferate de la cel sovietic la cel european, care ar facilita interconectarea cu 

regiunile Uniunii Europene. Alte proiecte de infrastructură realizate cu sprijinul 

Uniunii Europene au fost cele de aprovizionare cu apă și canalizare a 

gospodăriilor, precum și cele care vizează eficiența energetică a clădirilor publice, 

în valoare de 40 milioane de euro. 

Nu în ultimul rând, este imperios necesar de menționat suportul Uniunii Europene 

și al României în perioada anevoioasă generată de declanșarea epidemiei de 

COVID-19. Republica Moldova a beneficiat de asistență economică de 87 

milioane de euro pentru depășirea crizei, precum și de 140 milioane de euro 

alocate de către UE țărilor din Parteneriatul Estic. 

În plus, 100 milioane de euro au fost oferiți de europeni pentru sprijinirea IMM-

urilor, iar 11 milioane pentru societatea civilă. 

Acestui suport financiar semnificativ i se adaugă ajutoarele primite din partea 

României, mai exact bine-cunoscutul convoi umanitar format din 20 de camioane 

cu echipamente medicale care includea 1200 de cutii de Platinium, 1600 de cutii de 

Kaletra, 500 de mii de măști ffp2, 25 de mii de combinezoane de protecție, cinci 

mii de ochelari de protecție, cinci mii de viziere, zece izolete, 40 de mii de litri de 

alcool sanitar și 25 de mii de litri de biocid, ajutorul fiind în valoare de circa 3,5 

milioane de euro. 

https://www.caleaeuropeana.ro/convoiul-romanesc-cu-ajutoare-umanitare-a-ajuns-la-chisinau-fiind-intampinat-pe-tot-traseul-de-cetatenii-republicii-moldova-cu-tricolorul-in-mana/
https://www.caleaeuropeana.ro/convoiul-romanesc-cu-ajutoare-umanitare-a-ajuns-la-chisinau-fiind-intampinat-pe-tot-traseul-de-cetatenii-republicii-moldova-cu-tricolorul-in-mana/
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Dar totuși ce ar trebui să facă Uniunea Europeană și România mai bine 

pentru ca proiectele pe care le materializează să fie cunoscute mai bine 

publicului larg? 

Câteva soluții în acest sens ar fi desigur : mediatizarea cât mai activă, în primul 

rând în presa din Republica Moldova, iar mai apoi la fiecare proiect, cât de mic 

este – afișarea unui panou informativ cu donatorii și beneficiarii proiectului; 

O soluție mult mai viabilă poate fi organizarea unei caravana reprezentanților 

permanenți ai Uniunii Europene în Republica Moldova, avându-l în frunte pe 

ambasadorul UE la Chișinău, Peter Michalko, care va atrage atenția cetățenilor 

moldoveni printr-un slogan care exprimă prietenia, încrederea și sprijinul pentru 

Republica Moldova purtând numele de „Uniunea Europeană alături de Republica 

Moldova”. Aceeași chestiune o poate face și ambasadorul român la Chișinău, 

Daniel Ioniță. O altă recomandare care ar putea fi eficientă este comunicarea 

directă a primarilor cu aspirații europene cu cetățenii moldoveni, mai ales cu cei 

din mediul rural. Pentru că știm cu toții că primarul localității este perceput ca fiind 

autoritatea cea mai competentă, furnizoare de informații, în care locuitorii satului 

au încredere deplină. 

Proiectele și sprijinul Uniunii Europene și cel al României este de necontestat, 

dar de ce populația Republicii Moldova are credința că Federația Rusă îi 

ajută chiar dacă evidența este contrară? 

Acest fenomen își are rădăcinile în războiul hibrid pe care Federația Rusă l-a 

inițiat. Campaniile de dezinformare și fake-news înfloresc în spațiul dintre Prut și 

Nistru, mai ales că presa de limba rusă este una foarte activă și numeroasă pentru 

procentul de 11% din populația Republicii Moldova, al căror limbă nativă este cea 

rusă. Această temă este una mult prea voluminoasă, de aceea merită tratată într-un 

alt articol. 

În concluzie, este de necontestat suportul oferit de Uniunea Europeană Republicii 

Moldova. Faptul că acest stat a beneficiat de cea mai mare susținere economică din 

Parteneriatul Estic relevă, fără echivoc, dorința Uniunii Europene de a apropia 

Republica Moldova de comunitatea europeană și de a o îndepărta de zona gri a 

corupției și subdezvoltării.  
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Din moment ce statul membru UE cel mai apropiat de Republica Moldova este 

România, este o chestiune firească implicarea celui din urmă în parcursul 

economic al teritoriului din dreapta Prutului, implicare care, mai mult decât atât, 

este întărită și de trecutul istoric comun. 

Din punctul meu de vedere, acest sprijin economic trebuit gândit în funcție de 

capacitățile și deschiderea guvernului, însă cu precădere trebuie canalizat pentru 

ajutorarea directă a cetățenilor Republicii Moldova. Sprijinul direct trebuie în 

primul rând să ajungă la autoritățile locale, în așa fel încât de aceste fonduri să fie 

folosite în mod just. Această poziție este desigur împărtășită atât de decidenții 

europeni, cât și de cei români. 

(Sursa: contributors.ro) 

 

 Cipru a plasat România în categoria țărilor de mare risc. Astfel, românii 

care vor să meargă pe insulă trebuie să prezinte de astăzi un test negativ 

COVID-19 și un set de autorizații speciale. 

Autoritățile cipriote au revizuit condițiile de intrare pe teritoriul țării. Noile măsuri 

intră în vigoare începând de astăzi, 23 iulie. 

România a fost inclusă de Cipriu pe lista statelor din categoria C, alături de 

Luxemburg, Muntenegru, Portugalia, Regatul Unit al Marii Britanii și Irlandei de 

Nord, Serbia și Suedia, adică trebuie să îndeplinească anumite condiții pentru 

călătorie:  

 autorizația de călătorie, obținută prin intermediul portalului 

www.cyprusflightpass.gov.cy. Înregistrarea călătoriei trebuie efectuată cu 24 

de ore înaintea deplasării. Autorizația presupune completarea electronică a 

unui chestionar COVID-19 și introducerea datelor de zbor; 

 un test molecular tip PCR cu rezultat negativ pentru infecția cu COVID-19, 

efectuat cu maximum 72 de ore anterior momentului intrării pe teritoriul 

Republicii Cipru, atestat printr-un certificat în limba engleză; 
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 permisul special eliberat de Ministerul de Interne pentru persoanele 

nerezidente. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Parlamentul European anunță că nu va vota acordul privind bugetul UE 

2021-2027 dacă nu va fi îmbunătățit. Reclamă că reducerile la bugetul pe 

termen lung sunt inacceptabile. 

Deputații consideră că fondul de redresare este un ,,moment istoric”, dar că 

priorități pe termen lung ale UE, precum Pactul Ecologic sau Agenda Digitală sunt 

puse în pericol. 

Parlamentul salută acceptarea de către liderii UE a fondului de redresare, așa cum 

fusese propus de către Parlament în luna mai, numind acest moment drept unul 

,,istoric pentru UE”. Totuşi, deputaţii regretă ,,reducerile masive aplicate 

componentelor de subvenții” şi solicită deplina implicare democratică a 

Parlamentului în instrumentul de redresare, care ,,nu acordă un rol formal pentru 

deputaţii aleşi în Parlamentul European”. 

În ceea ce priveşte bugetul UE pe termen lung, deputaţii nu sunt de acord cu 

reducerile bugetelor programelor orientate spre viitor şi consideră că aceste 

reduceri ,,vor submina bazele unei redresări durabile și puternice”. Programe 

emblematice ale UE referitoare la climă, la tranziția digitală, la sănătate, tineret, 

cultură, cercetare, sau gestionarea frontierelor ,,sunt supuse riscului unei reduceri 

imediate a finanțării în perioada 2020-2021”, iar, începând cu anul 2024, „bugetul 

UE în ansamblu va fi sub nivelurile din 2020, punând în pericol angajamentele și 

prioritățile UE”. 
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Aşadar, Parlamentul nu acceptă acordul politic asupra bugetului pe perioada 2021-

2027, la care a ajuns Consiliul European şi „nu va aproba automat”. Deputaţii sunt 

„pregătiţi să refuze aprobarea” bugetului UE pe termen lung, Cadrul Financiar 

Multianual (CFM), până în momentul în care se va ajunge la un acord satisfăcător 

în cursul viitoarelor negocieri dintre Parlament și Consiliu, preferabil până la 

sfârșitul lunii octombrie, cel târziu, pentru ca programele din 2021 să poată începe 

fără dificultăți. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Raport ONU: Introducerea temporară a unui venit minim garantat în cele 

mai sărace țări din lume ar putea încetini răspândirea coronavirusului, 

permițându-le să țină acasă aproape trei miliarde de oameni, o perioadă de 

timp. 

Raportul Venitul Minim Temporar, derulat în cadrul Programului Națiunilor Unite 

Pentru Dezvoltare (PNUD) estimează că efortul ar fi de 199 de miliarde de dolari 

pe lună, și ar asigura, în medie un venit de 73 de dolari  celor 2,7 miliarde de 

persoane care trăiesc sub pragul sărăciei în 132 de țări subdezvoltate. 

Raportorii conchid că măsura este necesară urgent, pandemia răspândindu-se acum 

la un ritm de peste 1,5 milioane de cazuri noi pe săptămână, în special în țările în 

curs de dezvoltare, unde șapte din zece oameni muncesc la negru și nu pot câștiga 

bani de acasă. 

Multe dintre persoanele care nu sunt acoperite de programele de asigurări sociale și 

sunt cele mai afectate de această criză sunt muncitori fără acte, femei și tineri, 

refugiați, imigranți și persoane cu dizabilități. PNUD a efectuat evaluări asupra 

efectelor socio-economice ale COVID-19 în peste 60 de țări în ultimele câteva 

luni. 

G20 a convenit în aprilie, suspendarea plății ratelor la credite pentru cele mai 

sărace țări din lume, până la sfârșitul anului 2020. Cu toate acestea, secretarul 

general al ONU, Antonio Guterres, a cerut scutiri pentru toate statele aflate în curs 

de dezvoltare. 

(Sursa: biziday.ro) 


